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Paral·lelament han començat els treballs per treure fangs al pantà d’Olost i poder-ne recuperar la capacitat.//F: PAT

Primers talls d’aigua a industrials i ramaders
Olost limita el subministrament d’aigua durant 48h per primera vegada

El Lluçanès ja té més de 300 
instal·lacions d’autoconsum
· La transició energètica es desplega amb contundència
· Alpens i Olost ja tenen a punt instal·lacions comunitàries  EN PRIMERA PERSONA 

Geografia essencial, 
una oda a la 
comunió de poble
Ressenya del nou llibre 
de l’escriptor Josep Riera

 ENTREVISTA 

“El cost de portar 
aigua del Ter 
decidirà si es fa”
Entrevista a Griselda 
Castells, consellera del 
cicle de l’Aigua del CCO

 ESPORTS 

30 anys del Club 
Patí Lluçanès
L’entitat ho celebra amb 
un sopar commemoratiu

 LLENGUA 

Lluçanès i lluçanesa 
entren al diccionari
L’Institut d’Estudis 
Catalans inclou el per 
primera vegada el gentilici

 MUNICIPAL 

4 milions d’euros al 
pressupost de Prats
Inclou les inversions del 
teatre Orient, el camp de 
futbol i les pistes de pàdel
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L’ÀLBUM

La festa Major de Lluçà arrencava el passat 17 de 
novembre amb una xerrada entorn la importància 
de la gestió forestal en la prevenció d’incendis. L’en-
demà arribava un dels plats forts de la festa, amb 
la trobada d’acordionistes vora al foc, que van es-
tar acompanyats, una estona, per les glosadores de 
Cor de Carxofa. Entrat el vespre, la Berguedana de 
Folklore Total i els Trinxats van prendre el relleu i  
van allargar la festa fins ben entrada la matinada. 
El diumenge es va projectar el documental, “Camí 
de Marina. Un conte sobre la voluntat”, on hi havia 
participat Pere Garet, veí de Lluçà.// CFU

Oristà ha encetat aquesta quinzena una pro-
gramació farcida d’actes. Primer, va ser la jor-
nada sobre la Pedra Seca, després, la presen-
tació del llibre de Josep Riera, i va continuar 
aquest passat cap de setmana amb el tast de 
vins i pernil, la cronoescalada a Sant Sebastià 
amb bici, i el diumenge, la lluïda 29a edició de 
la Fira. Molta gent va acostar-se a Oristà per 
gaudir de les parades, activitats, concurs de 
pintura ràpida, esmorzar... Les activitats con-
tinuaran aquest cap de setmana amb la Festa 
Major.// PAT

Un any més, l’Escola de Música i Arts del 
Lluçanès (EMAL) ha celebrat Santa Cecília, 
patrona dels músics, organitzant diferents ac-
tivitats. A Prats, els alumnes de l’EMAL van 
ser els protagonistes del concert que es va fer 
a l’Espai. També a Prats, els nens i nenes de la 
Pitota van poder gaudir d’un petit concert per 
celebrar Santa Cecília. I a Sant Feliu, infants 
i famílies van compartir uns moments musi-
cals, on els nens i nenes van demostrar que 
estan fets uns artistes. Algunes escoles també 
van celebrar-ho.// CFU

Oristà omple l’agenda 
de cultura i festa

Quatre dies de Festa 
Major a Lluçà

L’EMAL celebra la diada 
de Santa Cecília

Diumenge es va celebrar una lluïda fira amb moltes activitats.//
 F: CONSORCI

Ball amb la Berguedana de Folklore Total a l’Estudi//
F: COMISSIÓ

Concert a l’Espai de Prats.// 
F: EMAL

Esmorzar a l’aplec de Sant Climent de la Riba, després de la
 caminada.// F: COMISSIÓ

Glosa i acordions a la vora del foc.// 
F: COMISSIÓ

Des de fa anys, els pobles del Lluçanès comme-
moren el 25N, Dia Internacional contra les Vio-
lències Masclistes amb una campanya conjunta. 
Com cada any, s’han programat activitats a ca-
dascun dels municipis i com a acte més simbòlic, 
al vespre del 25 de novembre es van il·luminar 
de color lila les façanes dels ajuntaments del Llu-
çanès. 

Les activitats, com cada any, han estat d’allò 
més variades: tallers de defensa personal, sessi-
ons de ioga, tallers d’art, de decoració de Nadal o 
actuacions musicals i de teatre.// CFU

El Lluçanès 
commemora el 25N

Concentració a Olost per llegir el manifest.// 
F: CONSORCI

Taller en marc de l’envelliment actiu.// 
F: CONSORCI

El grup El Carrer de la poesia va fer l’espectacle Alpens DONA 
veu al silenci al Casino.// F: LL. SURI - DALPENS.COM
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cada mes. 
Més enllà d’aquestes actuacions, 

des del Consistori comencen a bus-
car altres fonts d’aigua. Per una 
banda, faran una segona perfora-
ció per mirar de trobar aigua i fer 
un nou pou, i per altra, estan estu-
diant la viabilitat de recuperar dos 
pous ja existents, un a Santa Creu 
i l’altre a Ca l’Argimon. 

UNA CISTERNA DIÀRIA A SANT 
AGUSTÍ

Sant Agustí és l’únic altre poble 
de la xarxa dels pous de Vilaseca 
que necessita cisternes d’aigua 
per garantir el subministrament a 
una part del poble, tal com explica 
el regidor, Albert Camprubí. 

Des de l’Ajuntament han pogut 
habilitar la bassa de la Riera del 
Molí per a consum ramader en ex-
tensiu i així reduir el consum de 
xarxa. Camprubí afegeix que es-
tan estudiant la potabilitat de l’ai-
gua del pantà de Sant Agustí per 
connectar-lo a la xarxa, si l’ACA ho 
permet. 

Pel que fa a resta de municipis 
connectats a la xarxa dels Pous 
de Vilaseca: Sobremunt, Sant Boi, 
Sant Bartomeu, Sant Martí i Pe-

NOTÍCIES

6 CANELONS

1 POLLASTRE
+patates al caliu

OFERTA
SANTA
LLÚCIA

677 194 962 93 850 82 54

14€

Els pous de Vilaseca.//F:PAT 

L’Ajuntament d’Olost va haver 
de tallar durant 48 hores el sub-
ministrament d’aigua a ramaders 
i industrials, el cap de setmana 
del 18 i 19 de novembre. La decisió 
la van prendre el dissabte al matí 
en veure que els dipòsits estaven 
buits i que ja no podien bombar 
aigua a Santa Creu, que es va 
tornar a quedar un parell d’hores 
sense aigua. L’alcalde d’Olost, Gil 
Salvans, explica que fan lectures 
diàries als comptadors d’aquestes 
grans empreses per garantir que 
compleixen les restriccions. 

Salvans explica que des de la 
Diputació de Barcelona també 
se’ls ha pagat un servei per buscar 
fuites, que ha permès augmentar 
l’eficiència de la xarxa. Les me-
sures preses fins ara han permès 
passar d’un consum de 900 m³ 
diaris d’aigua d’aquest estiu, als 
menys de 500 m³ diaris actuals. 

Al darrer ple, l’Ajuntament 
d’Olost va aprovar una modifica-
ció de crèdit d’aproximadament 
400.000 euros per poder fer front 
a les despeses que la sequera els 
hi està comportant. Aquesta modi-
ficació es finançarà, per una ban-
da, través d’un crèdit de 200.000€ 
que han demanat a la Diputació 
i la resta a través del romanent. 
Com explica Salvans, dos-cents 
mil euros es destinaran a netejar 
els fangs acumulats al pantà, que 
han fet disminuir substancial-
ment la seva capacitat, i la resta 
servirà per fer front a les despeses 
que generen les cisternes d’aigua 
que arriben Olost. Actualment, al 
municipi hi arriben 11 cisternes 
al dia d’aigua crua (sense tractar) 
i entre 5 i 8 d’aigua tractada, que 
tenen un cost aproximat de 75.000  

rafita, de moment cap d’ells té la 
necessitat d’abastir-se amb cami-
ons cisterna.

Per la seva banda, Sant Boi ha 
començat a estudiar la possibilitat 
de recuperar el pou de la Talaia. 
Marc Parés, alcalde del municipi, 
explica que des de Sorea han co-
mençat a revisar l’estat de la bom-
ba i de les canonades. A Perafita 
també han començat a estudiar la 
possibilitat de recuperar els pous 
del costat del dipòsit de la Serra i 
el de la Tria. 

LA MANCOMUNITAT SEGUEIX 
REDUINT ELS CONSUMS

Els pobles que forment part de la 
mancomunitat d’aigües de Merlès, 
segueixen reduint els consums.  
Jordi Bruch, president de la Man-
comunitat, detalla que aquesta 
setmana la mitjana dels consums 
ha estat de 950 m³ diaris, molt per 
sota dels 1.200 metres de fan quin-
ze dies. Bruch explica que el fet de 
no tenir grans granges ni empre-
ses tibant de la xarxa, ja que mol-
tes tenen els seus propis recursos, 
ajuda a mantenir el consum baix. 
Actualment, les reserves de la bas-
sa de Merlès se situen al 55%.//

LLUÇANÈS 
Per_ Carolina Font Usart

Olost talla durant 48 hores l’aigua a 
industrials i ramaders
L’Ajuntament demana un crèdit de 200.000 € a la Diputació per fer-hi front

La Generalitat ha obert el concurs per prestar ser-
veis de banca mòbil a 503 municipis de Catalunya. 
L’objectiu és garantir que els habitants d’aquests in-
drets tinguin accés a serveis bancaris presencials al-
menys dos cops al mes. El valor estimat del contracte 
és de més de 6 milions d’euros. 

Tots els municipis del Lluçanès podran gaudir 
d’aquest servei, exceptuant Prats, on ja hi ha dues 
oficines bancàries. Segons la Generalitat, aquest ser-
vei s’hauria de posar en funcionament durant el 2n 
semestre del 2024.

Per altra banda, la Diputació de Barcelona con-
tinua endavant amb el projecte de servei de caixer 
mòbil als municipis de menys de 5.000 habitants.  
En aquest cas, el servei arribarà a tots els pobles del 
Lluçanès exceptuant, Prats, Olost, Sant Bartomeu, 
Sant Feliu i Sant Boi, ja que tots ells tenen caixers. 

Aquest octubre, la Diputació adjudicava a l’em-
presa Prosegur Servicios de Pago EP, S.L, el servei, 
per un total de 358.900 euros (IVA no inclòs). Un cop 
s’hagi formalitzat el contracte, l’empresa haurà de 
començar a prestar el servei en un termini màxim 
de quatre mesos, aproximadament la primavera del 
2024.// Red.

La Generalitat licita el 
servei de banca mòbil

SERVEIS

Els tretze municipis del Lluçanès rebran gairebé 
1,3 milions d’euros del fons extraordinari aprovat 
per la Diputació de Barcelona per dotar de liquiditat 
els municipis de la província de Barcelona. 

Aquest ajut està dividit en dues fases. La primera, 
de 858.000 euros, que permetrà als municipis tancar 
l’any i el seu exercici pressupostari sense dèficit. I 
una segona fase, dotada de 429.000 euros que els ser-
virà per començar l’any amb la liquiditat necessària. 

La Diputació ha destinat un fons extraordinari de 
75 milions d’euros per fer tirar endavant aquest pro-
grama. Per accedir a aquest fons, els municipis han 
d’acceptar l’ajut abans del 30 de novembre. 

L’objectiu d’aquest nou programa de la Diputació 
és garantir als diferents ajuntaments els recursos 
necessaris per continuar prestant els seus serveis. 
Aquest nou programa constarà de dues línies de su-
port, una destinada a les despeses corrents i de capi-
tal que permetrà subvencionar accions com les repa-
racions d’infraestructures o actuacions en l’àmbit del 
foment del turisme sostenible. 

L’altra línia preveu inversions en l’espai públic, 
com per exemple l’adequació d’equipaments per fer 
que siguin energèticament sostenibles o la creació 
d’infraestructures que fomentin la transició energè-
tica.// Red.

El Lluçanès rebrà 1,2 
milions d’euros de la 
Diputació de Barcelona

MUNICIPAL

Una furgoneta itinerant visitarà els pobles per fer funció de caixer. //F:DIBA
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CULTURA

Llegint la nova novel·la de 
Riera, penso en la figura del 
poeta polifacètic, home de 
terra o llop de mar, que s’im-
pregna de la vida que veu, de 
la feina que fa o de la gent 
que l’envolta com una espon-
ja, per després escopir un doll 
de versos transparent i fresc 
que descriu amb precisió les 
vivències que l’ànima li mana. 
Penso en poetes d’un lloc i d’un 
temps, que encimbellen la re-
alitat més quotidiana i més 
propera, que traspuen tradició 
oral i que situen un paisatge 
literari als mapes de lectors 
d’arreu que s’interessen pels 
viures d’altres contrades. Pen-
so en el forner economista o en 
el pagès tuitaire, en definitiva, 
en aquell qui utilitza la seva 
realitat essencial i corpòria 
per assolir i transmetre un co-
neixement substancial. 

Riera explica que sempre li 
ha agradat escriure i parlar de 
coses que coneix, que ha vis-
cut. N’és un exemple la seva 
anterior novel·la, Sessió de 
tarda, en la qual reconeix una 
mirada autobiogràfica que pre-
tesament explica vivències, en 
força mesura, pròpies. En son 
exemple, també, molts dels re-
culls de poemes que ha publi-
cat fins al dia d’avui (l’orista-
nenc ha publicat, entre poesia 
i prosa, un total de 19 obres). 

Amb Geografia essencial, 
però, Riera va un pas més en-
llà i aconsegueix emetre una 
radiografia comunitària, a 
mode de càmera analògica, o 
fins i tot de pintura lenta, de 
la vida d’un poble petit com els 
nostres. Tal com explica Riera, 
no correspon a cap poble real, 
però podria ser qualsevol dels 
municipis lluçanesos, en tant 
que l’autor s’inspira en trossos 
de records, en moments im-
pactants, o en persones de ca-
ràcter captivant amb qui s’ha 
topat al llarg de la seva vida.   

Riera coneix el territori. Uti-
litza un estil descriptiu, sen-
zill, sense grans històries ni 
trames enrevessades. No obs-
tant, aconsegueix endinsar-se 
en personatges que poden 
semblar simples o avorrits i 
extreure’n tot el suc que ama-

guen, contextualitzant llurs 
vides en una dimensió reflexi-
va, humana i càlida. D’aquesta 
manera, genera una empatia 
inevitable que farceix d’interès 
vides planeres en un escenari 
asserenat.

El llibre està dividit en 15 
capítols que corresponen ca-
dascun a la narració, en prime-
ra persona, d’un personatge di-
ferent; tret del primer i l’últim, 
que espesseixen la mescla de 
la trama amb un pretext con-
cret que aglutina als habitants 
en un dels punts de trobada 
més emblemàtics de l’època: el 
cinema del poble (amb el per-
mís del bar i l’església, també 
presents a les narracions). 

Aleshores, l’autor dona veu a 
personatges caracteritzats per 
elements propis de l’època i el 
lloc, i que indaguen en el seu 
passat i present, i en les his-
tòries viscudes i per viure en 
aquell racó de món, que, d’al-
guna forma, han reconduït les 
seves trajectòries personals. 
Personatges com l’assistenta 
del rector, el gerent del bar, els 
encarregats de fer funcionar el 
cinema, els pagesos o els pas-
tors. I donant veu als perso-
natges, Riera no només els fa 
parlar, sinó que els fa pensar 
en veu alta, evidenciant com 
han estat de transcendents i 
són per ells alguns temes ta-
bús a la nostra societat i espe-
cialment en el si d’un petit po-
ble a l’època dels setanta. Així, 
Riera trepitja amb elegància 
l’abordatge de la sexualitat 
i les infidelitats, de l’envelli-
ment o de la mort a boca de 
pagesos, botiguers o cràpules 
aparentment sense ofici ni be-
nefici. A vegades, amb un punt 
juganer, traçant una línia fina 
entre l’humor i la paradoxa. 

De les seves vides, l’autor 
posa en valor la pau i la re-
flexió, però també n’exalta la 
cruor a partir de parlar del 
patiment, per exemple, d’una 
treballadora de la fàbrica tèx-
til. Com un entramat de proses 
poètiques que es van entrella-
çant en petits detalls, hom pot 
copsar patiment i vides dures, 
soledat, envelliment. Amor, 
tendresa i compassió, punts 

de vista, i sobretot, sabers. Sa-
ber-se a lloc, al poble, al lloc on 
toca. 

Sí, el parlar dels personatges 
també aboca sabers populars: 
l’ús d’un vocabulari ric, propi 
del món rural del segle passat, 
fa reviure així un llenguatge 
que no és carca, però sí que re-
sulta insòlit, senyal inequívoc 
que es troba en perill d’extin-
ció. 

En definitiva, l’autor ens 
parla de comunió, aquest ele-
ment indescriptible que només 
s’explica amb vivències de bar-
ri o de poble, on les diferènci-
es ideològiques o el xafardeig 
s’apaguen amb converses ama-
bles i en gests fraternals entre 
sopars a la fresca i festes ma-
jors. 

Geografia essencial home-
natja, doncs, una vida que 
gairebé queda enrere, pròpia 
del segle passat, anterior a la 
fase més flagrant de la globa-
lització. Una manera de fer, 
un parlar genuí, un viure de la 
terra, un moure’s a prop i sen-
se frenesies.  

Els retrats capten també un 
imaginari col·lectiu que s’alça 
com a font cultural, i que beu 
tant de la tradició cristiana 
com de la mitologia pagana. I 
ho fan fent aparèixer personat-
ges com un àngel i un dimoni, 
o com uns follets misteriosos, 
iconografies inexcusables de la 
idiosincràsia rural catalana. 

I fent parlar a les imagina-
cions, amb un estil que recor-
da a Irene Solà, Riera també 
s’aventura a donar veu al po-
ble com a ens amb vida prò-
pia, com a conjunt de parets i 
llambordes, de turons i recs, 
de camins i corriols, d’estius 
i hiverns, que aglutina la me-
mòria comunitària, i que és in-
destriable de la presència dels 
seus habitants i viceversa. 

D’aquesta manera, Riera 
aconsegueix formular una fic-
ció amable que recull totes les 
particularitats essencials del 
concepte de poble, un concepte 
que potser romantitzem, però 
que certament perilla d’ésser 
abduït per una espiral forasse-
nyada de canvis i acceleracions 
propis de l’era postmoderna.//

Miquel
CASADEVALL 
FRANQUESA

Geografia essencial, 
de Josep Riera, una oda 

narrativa a la comunió de poble

EN PRIMERA PERSONA

És un recull de visions particulars, de trossets de vida, 
escrits en primera persona i narrats per personatges 

ficticis amb un vessant autènticament realista

Les VII Jornades de Memòria democràtica 
organitzades per Òmnium es van celebrar el 
passat 17 i 18 de novembre a Prats. Enguany es 
van centrar en el gran nombre de persones de-
saparegudes durant la Guerra Civil, enterrades 
encara en fosses i vorals de tot l’Estat. 

El divendres, l’historiador i bomber Marc 
Ferrer va fer una xerrada sobre el paper dels 
bombers durant la Guerra i va explicar que a 
Prats s’hi trobarien enterrats, a la fosa de Sant 
Sebastià, un grup d’uns sis bombers desapare-
guts.

L’endemà, l’arqueòloga Àngels Pujols va ser 
l’encarregada de fer una ruta per les dues fosses 
de Prats trobades fins ara, la de la zona de Sant 
Sebastià i la de Sant Andreu de Llanars.// Red.

El Festival de Teatre Escena de tardor, que 
impulsa l’Ajuntament d’Alpens, es consolida 
any rere any. Aquesta edició, començava el pas-
sat 22 d’octubre amb l’espectacle La pell fina 
que va omplir el Casino d’espectadors. La sego-
na obra programada va ser, Kalumba, el passat 
18 de novembre. 

Els qui encara no hi han pogut anar, tenen 
una darrera possibilitat el dissabte 16 de de-
sembre, quan l’actor Isidre Montserrat es posa-
rà a la pell d’en Marc, un home trans de 42 anys 
i embarassat, a Ximpanzé. Aquest monòleg, fet 
a través d’històries reals, vol apropar al públic 
una realitat que tothom sap que existeix, però 
que pocs coneixen. La posada en escena està 
acompanyada d’aquests testimonis que ha aju-
dat a crear Ximpanzé.// Red.

Les Jornades de 
Memòria democràtica 
d’Òmnium a Prats

Escena de Tardor omple 
el Casino d’Alpens

Les jornades van començar a l’Espai el divendres.// F: AJ PRATS

Imatge de la primera representació d’enguany, La pell fina.// 
F: AJ ALPENS
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que el rendiment de les xarxes en 
alta és molt més elevat que en bai-
xa, ja que hi ha menys metres de 
canonades i la instal·lació és molt 
diferent. A més, a la xarxa en bai-
xa és més fàcil que hi hagi fraus o 
avaries i fuites que són difícils de 
detectar.

HI HA UN TREBALL EN XARXA 
ENTRE CONSELL COMARCAL, MU-
NICIPIS I ACA PER SABER COM 
S’ESTAN UTILITZANT ELS RECUR-
SOS HÍDRICS DEL TERRITORI?

Sí que hi és, però això no impli-
ca que com a Consell Comarcal 
tinguem cap potestat per dir als 
ajuntaments què han de fer amb 
els seus recursos. Però això no vol 
dir que no ens escoltin i que no 
ens demanin assessorament. Per 
exemple, des del Consell, fa molt 
temps que apostem per recuperar 
pous, però si un ajuntament el vol 
abandonar, és la seva decisió.

REFERENT ALS POUS, L’ACA PRE-
SENTA UNA LÍNIA DE SUBVENCI-
ONS PER RECUPERAR-NE.  QUIN 
PAPER HI PODEU TENIR?

Aquesta línia és per la recupera-
ció de pous en desús, però també 
per a possibles nous pous i per a 
pous de particulars que els vul-
guin cedir al municipi. Nosaltres 
podem incentivar, assessorar i do-
nar el suport tècnic necessari, però 
la decisió final és del municipi.

DIEU QUE JA FA TEMPS QUE 
DES D’AIGÜES OSONA DEL CON-
SELL COMARCAL APOSTEU PER 
LA RECUPERACIÓ DE POUS COM 
A UNA EINA MÉS PER FER FRONT 
A LA MANCA DE RECURSOS HÍ-
DRICS. TOT I AIXÒ, ELS DARRERS 
SET ANYS, MOLTS D’AQUESTS 
AJUNTAMENTS NOMÉS HAN PAR-
LAT D’UNA SOLUCIÓ: LA PORTADA 
D’AIGUA DES DEL TER.

Cal buscar alternatives i una és 
la portada d’aigües, però l’altra és 
la recuperació dels pous o la millo-
ra dels rendiments de xarxes en 
baixa. 

Hi va haver un determinat mo-
ment on les portades d’aigua eren 
el que ens havien de salvar. Va 
passar el mateix a Osona Nord i 
Osona Sud. Perquè clar, si et por-
ten aigua tractada i a casa, és molt 
més fàcil i còmode que no haver 
d’estar pendent del teu embassa-
ment o pou, del que en pot variar 
la qualitat de l’aigua i dels tracta-
ments que cal fer-hi. 

Però no hauria de tenir res a 
veure connectar-se a la xarxa de 
Vilaseca o a la portada d’aigua, 
amb el fet de deixar els pous en 
desús. Malgrat tot, això ha passat.

“Estem pendents d’una actualització de costos per 
decidir si es tira endavant la portada d’aigua del Ter”

La  sequera persistent ha obli-
gat a limitar la captació d’aigua 
dels Pous de Vilaseca, que abas-
teixen set municipis del Lluçanès. 
Davant d’aquesta situació parlem 
amb els responsables de la gestió 
dels pous, perquè expliquin qui-
na és la situació actual  i perquè 
s’ha pres aquesta mesura.  És per 
això, que hem entrevistat a Gri-
selda Castells, consellera del Cicle 
de l’Aigua del Consell Comarcal 
d’Osona, conjuntament amb Anna 
Costa, tècnica de l’àmbit.

QUINA ÉS LA RESERVA HÍDRICA 
DELS POUS DE VILASECA I FINS 
QUAN PODRAN CONTINUAR SUB-
MINISTRANT AIGUA? 

No ho podem saber amb exac-
titud. Els pous agafen aigua d’un 
gran aqüífer. Nosaltres mesurem i 
controlem el cabal d’aigua que te-
nim per sobre la bomba, que està 
a 220 m de profunditat. Hem vist 
com els darrers mesos ha anat 
baixant el nivell d’aquest cabal i 
sabem que mai havia baixat tant 
com ara. És l’única informació que 
tenim.

I EN FUNCIÓ D’AQUEST NIVELL, 
PODEU SABER QUIN ÉS L’ESTAT DE 
L’AQÜÍFER?

Exacte, el que nosaltres contro-
lem és la columna d’aigua que hi 
ha per sobre la bomba, que mar-
ca el nivell de l’aqüífer i ens diu si 
puja o baixa.

Fa anys que veiem com al Llu-
çanès s’estan incrementant els 
consums i, en conseqüència, com 
el nivell de l’aqüífer baixa. Des 
del Consell Comarcal d’Osona fa 
temps que alertem als municipis 
connectats a aquests pous que es-
tan per sobre de la concessió. Per 
aquest motiu, va sorgir la idea de 
demanar una subvenció a l’ACA 
per fer una portada d’aigua des del 
Ter.

Alhora, la situació actual també 
ens ha fet prendre la decisió d’im-
posar reduccions en la captació 
d’aigua de cada municipi. A més, 
fa temps que hem vist que la bom-
ba ha baixat el seu rendiment, ja 
no és capaç de treure tant cabal, i 
això només pot ser perquè l’aqüí-
fer té un problema: que cada vega-
da hi ha menys aigua.

COM HEU ESTABLERT ELS  LÍ-
MITS?

Ha de quedar clar que els litres 
d’aigua diaris que es poden extreu-
re (la concessió) dels pous sempre 

ha estat la mateixa. Primer, di-
vidida entre quatre pobles (Sant 
Bartomeu, Perafita, Sant Boi i 
Sobremunt) i despres entre set. És 
a dir, els quatre municipis inicials 
van renunciar a part de la seva do-
tació perquè hi poguessin accedir 
Sant Agustí, Olost i Sant Martí.

La limitació en la captació actu-
al l’hem fet, per una banda, obli-
gant els municipis a cenyir-se a la 
dotació assignada, ja que alguns la 
superaven. I per altra, hem aplicat 
una reducció general de 300 m³/ 
dia, que ens ha semblat que era el 
que calia perquè l’aqüífer anés bé.

S’HA PLANTEJAT FER TALLS DE 
SUBMINISTRAMENT DES DELS 
POUS? 

No tindria massa sentit, mentre 
els pous funcionin com ara. A més, 
aquesta opció no implica el mateix 
per cada municipi ja que depèn 
del molts factors: el nombre d’ha-
bitants, si el municipi té recursos 
propis, si té un dipòsit municipal 
més o menys gran, si talla l’aigua 
als ramaders o els demana que va-
gin amb cisternes...

TENIU CONEIXEMENT DELS RE-
CURSOS PROPIS DE CADA MUNI-
CIPI I COM S’UTILITZEN?

No, els recursos propis, siguin 
pous o embassaments, són de cada 
ajuntament i ells passen les dades 
a l’ACA, nosaltres no en tenim cap 
control.

Aigües d’Osona només ens ocu-
pem de complementar els recursos 
hídrics o fer arribar aigua als mu-
nicipis que no en tenen. Aquest és 
el nostre paper en els Pous de Vi-
laseca. Tot i això, si que als darrers 
anys, ens hem convertit en abasta-
ments exclusius per alguns muni-
cipis, sigui perquè no tenen recur-
sos propis o perquè han abandonat 
els que tenien.

Per tant, diem que som una xar-
xa d’abastament en alta, només 
servim l’aigua fins al municipi, un 
cop arriba no tenim coneixement 
de quin ús es destina a aquesta 
aigua.

L’aigua en baixa és competència 
municipal, alguns en fan gestió di-
recta, com Sant Agustí,  i d’altres 
han cedit la gestió mitjançant una 
conseció a gestió a empreses pri-
vades, com Sant Boi amb Agbar, 
o consorcis públics com Olost amb 
Congiac, o Sobremunt amb Onai-
gua.

DES DELS POUS DE VILASECA 
FINS A ARRIBAR A CADA MUNICI-
PI ES PERD GAIRE AIGUA?

No. Al Lluçanès, el rendiment 
és altíssim, arriba al 98%. Cal dir 

“Les empreses 
consumeixen 

i paguen 
l’aigua, a més 

d’impostos. 
Si els tanques 
l’aixeta, poden 
dir: adéu-siau”

“No hauria de 
tenir res a veure 
estar connectat 
a la xarxa amb 

l’abandonament 
de fonts pròpies”

“El preu del 
metre cúbic 
de Vilaseca 

no tindrà res 
a veure amb 
el preu d’un 
futur metre 
cúbic pujat 
des del Ter”

“Els pous 
han baixat de 

rendiment, 
l’aqüífer té un 
problema: que 
cada vegada 
hi ha menys 

aigua”

Cal dir que també vam apostar 
per la portada per un tema de con-
taminació. Si un dia aquests pous 
es contaminen, què passa? No sa-
bem què passa allà sota, ni d’on ve 
l’aigua. Cal tenir un recurs alter-
natiu.

DOS AJUNTAMENTS S’HAN DES-
MARCAT DEL PROJECTE. PER UNA 
BANDA, LLUÇÀ, QUE VA SORTIR 
DEL PROJECTE DE CONNEXIÓ AMB 
ELS POUS AL·LEGANT QUE ERA 
MASSA COSTÓS, QUE TAMPOC 
PODIA GARANTIR EL SUBMINIS-
TRAMENT D’AIGUA I AFEGIA QUE 
RESPONIA MÉS A LA VOLUNTAT 
D’OBRIR UNA MACROGRANJA AL 
LLUÇANÈS QUE NO A LES NECESSI-
TATS DE LA GENT. I RECENTMENT, 
SOBREMUNT HA SORTIT DEL PRO-
JECTE DE PORTADA AL·LEGANT 
QUE NO S’HAVIA FET CAP ESTUDI 
DE NECESSITATS NI TAMPOC L’ES-
TUDI D’IMPACTE AMBIENTAL.

L’estudi d’impacte ambiental no 
es va fer, és cert. Des del Consell 
Comarcal, feia molt temps que dè-
iem que calien cabals complemen-
taris, ja que les extraccions dels 
pous cada vegada eren més eleva-
des, així com els consums muni-
cipals. El que nosaltres no sabem 
és quin ús es fa després d’aquesta 
aigua.

Des d’aquí, només vèiem que ca-
lien més recursos i llavors, devia 
ser cap al 2017 o 2018, només hi 
havia dues propostes: portar aigua 
del Ter o portar aigua del Llobre-
gat, perquè també hi havia l’opció 
que es connectessin a la Manco-
munitat d’Aigües de Merlès, i que 
si allà també fallava, Merlès es 
connectaria amb el Llobregat. Es 
va demanar a l’ACA i ells van pa-
gar una part de la redacció del pro-
jecte, l’altra part es va pagar des 
del Consorci. El 2019 es va redac-
tar el projecte final i el 2022 l’ACA 
en va concedir una subvenció per 
finançar-lo parcialment.

EN QUIN PUNT ES TROBA ARA 
EL PROJECTE DE LA PORTADA D’AI-
GUA DEL TER?

Doncs estem treballant per deci-
dir cap on es va. Els ajuntaments 
estan pendents d’una actualització 
dels costos de construcció, perquè 
ja no són els mateixos que estaven 
previstos. Quan els municipis tin-
guin aquesta informació, s’hauran 
de decidir, ja que hi ha una part 
que han de finançar ells i això 
implica que hi han d’estar tots 
d’acord, però cada municipi té els 
seus pressupostos, les seves priori-
tats i els seus recursos. A més, han 
de tenir en compte què suposaria 

LLUÇANÈS
Per_ Carolina Font Usart

Entrevista a Griselda Castells, consellera de l’Aigua del Consell Comarcal d’Osona

ENTREVISTA
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Griselda Castells (esquerra), consellera del Cicle de l’Aigua del Consell Comarcal d’Osona, amb Anna Costa (dreta), tècnica responsable de l’àmbit,
responent les preguntes d’aquesta entrevista .// F: CFU

repercutir aquesta inversió en el 
cost del rebut de l’aigua. És un 
projecte complicat.

I TAMBÉ CAL SUMAR-HI ELS 
COSTOS DE FUNCIONAMENT.

Sí, l’increment del preu de l’elec-
tricitat ja va encarir el cost de l’ai-
gua dels pous de Vilaseca, perquè 
per bombar aigua cal electricitat. 
El que està clar és que el preu del 
metre cúbic de Vilaseca no tindrà 
res a veure amb el preu d’un fu-
tur metre cúbic pujat des del Ter. 
I això també suposa un problema.

SEGONS DADES DE L’ACA, UN 
70% DEL TOTAL DE L’AIGUA QUE 
ES CONSUMEIX AL LLUÇANÈS ÉS 
PER A ÚS INDUSTRIAL O RAMA-
DER. L’ALCALDESSA DE SOBRE-
MUNT, ESTER ORDEIG, VA DIR QUE 
LA PORTADA “ERA UNA NECESSI-
TAT PRIVADA, FETA AMB RECUR-
SOS PÚBLICS”. AMB AQUESTES 
DADES, S’HA DE REPENSAR EL MO-
DEL O PLANTEJAR QUI HA D’ASSU-
MIR EL COST DEL PROJECTE?

Ja som al cap del carrer i aquest 
fet, o debat, es pot extrapolar a tot 
arreu, no només passa al Lluça-
nès. 

És cert que les empreses con-
sumeixen aigua, però també la 
paguen. I sí, hi ha l’opció de dir 
a l’empresa: “Aguaita, et tanco 
l’aixeta, s’ha acabat l’aigua”, però 
les empreses aviat ho tenen arre-
glat, tanquen i adéu-siau. Llavors 
hi sortim perdent tots. Perquè no 
hem d’oblidar que aquestes em-
preses també paguen impostos i 
que per als ajuntaments això su-
posa poder disposar d’uns recursos 
econòmics que acaben beneficiant 
a tota la població.

També cal dir que amb la situ-
ació actual s’ha estat molt a sobre 
de les empreses, i s’han posat les 
piles. Però probablement, si no hi 
hagués hagut noves grans granges 
ni grans indústires alimentàries, 
no haurien incrementat els con-
sums. Estaríem d’acord que pot-
ser, aquestes instal·lacions com 
la portada, serien qüestionables si 
vas a mirar l’ús d’aigua que fa la 
ciutadania i la que fa la indústria.

L’INFORME D’IMPACTE AMBIEN-
TAL D’AQUESTES EMPRESES TÉ EN 
COMPTE ELS RECURSOS HÍDRICS 
QUE NECESSITARAN?

No, perquè l’aigua representa 
que tu la pagues i et surt per l’ai-
xeta. Però les coses comencen a 
canviar. Des del Consell Comar-
cal, quan una empresa s’instal·la 
a un poble, mai se’ns ha demanat 
que féssim cap informe, ni si hi 
hauria suficients recursos. Potser 
ara això començarà a passar per-
què la gent està espantada.

EN EL CAS QUE FINALMENT ES 
DESESTIMÉS LA PORTADA D’AI-
GUA DEL TER, ES PERDRIEN ELS 
3,9 MILIONS D’EUROS QUE L’ACA 
SUBVENCIONA PEL PROJECTE?

Sí, es perdrien. Quan es conce-
deix una subvenció es fa d’acord 
amb unes sol·licituds que han de 

seguir uns criteris. Si tu renuncies 
al projecte, no es pot reconvertir en 
una altra cosa.

LA DIPUTACIÓ TAMBÉ ESTÀ IM-
PLICADA AMB EL PROJECTE.

A finals de l’anterior legisltarua 
municipal els alcaldes van anar a 
la Diputació de Barcelona per de-
manar finançament. Des de la part 
tècnica d’Aigües d’Osona es va de-
manar que s’estudiï si la portada 
és la millor alternativa, veient l’in-
crement de preus del projecte i del 
seu funcionament.

La Diputació decideix doncs ti-
rar endavant un estudi, juntament 
amb la Universitat de Girona, per 
veure si hi ha alternatives al ter-
ritori que puguin donar resposta 
a les necessitats d’aigua, si no es 
tirés endavant la portada d’aigua. 
Hi ha unes primeres conclusions 
que s’han fet arribar als diferents 
municipis, on bàsicament els di-
uen quins consums tenen i quina 
quantitat els arriba dels pous i 
quina de recursos propis.

AMB LA SITUACIÓ ACTUAL, 
TAMBÉ TENIU EN COMPTE L’AIGUA 
DELS POUS I EMBASSAMENTS 
PRIVATS?

No. Aquestes dades només les té 
l’ACA, a més que no tots els pous 
estan registrats. 

Des d’aquí no sabem quin ús es 
fa d’aquesta aigua, ni qui té o no 
recursos propis. Només et puc dir 
que des d’Aigües d’Osona estem 
molt contents perquè un cop pas-
sem l’avís als ajuntaments que cal 
reduir el consum, malgrat que no 
fos immediat, tots han aconseguit 
reduir-lo. 

Com? Hi ha qui ens ha dit que 
fa portar cisternes, qui ha tallat 

l’aigua o qui ha omplert basses o 
dipòsits amb altres recursos.

UN DELS PROBLEMES QUE HI HA 
AL LLUÇANÈS ÉS LA CONTAMINA-
CIÓ DE NITRATS DE L’AIGUA DE 
POUS I FONTS.

Ara, el primer que cal fer és 
trobar nous recursos i saber si en 
podem disposar, llavors ja veurem 
com surten les analítiques i com 
actuem. Suposem un cas extrem 
en què ens quedéssim sense aigua, 
no seria millor poder distribuir 
aigua amb nitrats i dir a la pobla-
ció que no és potable, però que al-
menys en puguin fer un mínim ús?

A més, sempre podem instal·lar 
un tractament o diluir-la en aigua 
sense nitratats, fins que estigui 
per sota dels paràmetres i llavors 
ja sigui potable, si l’Agència de la 
Salut ho autoritza.

DES DEL CONSELL COMARCAL 
GESTIONEU DES DE FA UN ANY 
L’EMPRESA D’ABASTAMENT EN 
BAIXA, ONAIGUA, DE LA QUE EN 
FORMA PART SOBREMUNT. COM 
VALOREU AQUEST PRIMER ANY?

No ha estat gens fàcil, de fet ha 
estat un gran repte. Era un servei 
que el Consell no coneixia i que 
l’ha prestat de nou. Els municipis 
han hagut de tenir molta pacièn-
cia, ja que fer un canvi en la gestió 
de l’aigua sempre suposa un tras-
bals. Aviat però es començaran a 
notar algunes millores, en les que 
fa un temps que treballem.

ES PREVEUEN NOVES INCORPO-
RACIONS?

Sí, però d’Osona. Tot i que sí que 
hi ha algun municipi interessat 
del Lluçanès que ens ha demanat 
informació.//

Els pous de Vilaseca els va fer cons-
truir l’empresari, Josep Puigneró, a finals 
dels anys vuitanta per garantir el submi-
nistrament d’aigua a la Fàbrica, que es 
trobava en procés de creixement. Des de 
llavors, i mentre la fàbrica va estar ope-
rativa, l’Ajuntament del Sant Bartomeu 
comprava l’aigua directament a l’empresa 
i moltes les cases de pagès tenien conces-
sions d’aigua dels pous, que havien acor-
dat amb la propietat.

El tancament de Puigneró el 2003, va 
obligar a l’Ajuntament de Sant Bartomeu 
a fer-se càrrec de les instal·lacions dels 
pous i del dipòsit de Vilaseca. L’any 2005, 
Sant Bartomeu cedeix les instal·lacions al 
Consell Comarcal d’Osona. 

Després d’això, el 2006 es connecten als 
Pous els 4 primers pobles de la xarxa ac-
tual: Sant Bartomeu, Perafita, Sant Boi 
de Lluçanès i Sobremunt. El 2008, Olost, 
Sant Martí i Sant Agustí també es van 
connectar, primer provisionalment amb 
una canonada exterior per respondre a la 
sequera d’aquell any, i després ja defini-
tivament a la xarxa de Vilaseca, que es 
considera finalitzada l’any 2014.

Les dotacions per cada municipi es van 
establir amb 300 m3 al dia per Olost, 267 
m3 per Sant Bartomeu, 238 m3 per Sant 
Boi, 134 m3 per Perafita, 80 m3 per Sant 
Martí, 54 m3 per Sant Agustí i 27 m3 per 
Sobremunt, fent el total de 1100 m3 dia-
ris, que es la quantiat que ara s’ha hagut 
de reduir fins a 800m3.// CFU

Els pous de Vilaseca, 
l’aigua de Puigneró, 
que rega mig Lluçanès

ENTREVISTA
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Tota la vida he fet cas al metge de capça-
lera, sobretot perquè em coneix, sap el meu 
historial i em transmet confiança; vull dir 
que acostumo a fer el que em diu, fins i tot 
quan no m’ha agradat el què m’ha recoma-
nat: “Farem aquestes proves per descartar 
que no tinguis res”. Vaig al metge perquè em 
digui el que tinc, pugui identificar el mal i cu-
rar-me, i no pas per saber el que no tinc i, per 
tant, no precisa de cap remei ni m’interessa.

Ja entenc que descartar i prevenir s’han 
fet imprescindibles per garantir una millor 
salut en un moment en què la tecnologia aju-
da els doctors a afinar els diagnòstics. Però 
quan sento que s’ha de fer un TAC, una ra-
diografia, una ecografia o una ressonància, 
entenc que no se sap bé del tot què passa i, 
per tant, no és pas un bon senyal. M’agrada 
més quan després d’escoltar-te i analitzar-te 
et recepten un medicament i et diuen que si 
no et fa efecte, hi tornis. M’acostuma a funci-
onar, ni que sigui també per la fe que hi poso 
en el que m’ha dit. La paraula del meu metge 
va a missa per mi.

No consulto mai a internet els símptomes 
per poder endevinar què tinc i així discutir 
amb el metge i, en canvi, m’agrada agafar 
la recepta, anar a la farmàcia i prendre’m el 
que m’ha dit d’acord amb les seves instruc-
cions. Tampoc se m’havia acudit mai llegir 
els prospectes del medicament fins que un 
company em va renyar: “Has de mirar-ho bé 
per contrastar si és el que necessites i veure 
els efectes secundaris”. El meu interlocutor 
està convençut que la indústria farmacèuti-
ca vol fer negoci i cada cop qüestiona més la 
medicina convencional —i els antibiòtics— i 
s’apropa a l’alternativa i a l’homeopatia.

No dic pas que no tingui part de raó, però 
l’excés d’informació pot ser contraproduent si 
no se sap llegir bé. Sóc del parer que qui ho 
sap tot de mi —sobre les meves al·lèrgies i 
incompatibilitats— és el meu metge i que si 
m’havia receptat aquell determinat produc-
te, és perquè és el que necessito i, per tant, 
no cal que llegeixi res. I penso també que si 
hi hagués res que hagués de saber m’ho di-
rien a la farmàcia. Malgrat tot, per una ve-
gada vaig fer cas al company i vaig estudiar 
el prospecte que embolicava el flascó. No hi 
tornaré mai més; digueu-me ingenu.

I és que després d’una lectura com cal vaig 
arribar a la conclusió que aquell medicament 
que m’havia de curar d’una cosa podia acabar 
matant-me per moltes que mai m’havia ima-
ginat. Prefereixo córrer el risc de ser enga-
nyat o víctima d’un descuit del metge de con-
fiança, que fer cas d’un prospecte que afecta 
a tothom sense miraments i que només els 
que es creuen més llestos saben trobar-hi el 
truc per poder discutir amb els especialistes. 
Jo vull que em curin; que em puc morir i que 
moriré ho sé de fa temps.//

Ramon
BESA CAMPRUBÍ

Els prospectes

LA COLUMNA

 
PARADES DE PRODUCTES ARTESANS

 
MAQUINÀRIA AGRÍCOLA 

 
PARADES D’ANTIGUITATS

 
ELABORACIÓ D’OLI DE GINEBRE

 
XViI TROBADA DE TRACTORS, MOTOS I COTXES

CLÀSSICS
 

LLAURADA DE TRACTORS ANTICS I SEMBRADA A MÀ
 

DEMOSTRACIÓ D’ESCULTURES AMB MOTOSERRA
 

JOCS: BITLLES CATALANES, XANQUES I PEDALS
 

DE 9 A 10H:
 

ESMORZAR de  BOTIFARRA I CANSALADA A LA BRASA
 

A MIG MATÍ:
 

COCA I XOCOLATA DESFETA
 

Amb la música dels ‘entrompats’

A PARTIR DE LES 9H FINS A LES 2H DEL MIGDIA:

El teatre Orient i el camp de futbol són les grans inversions

El pressupost municipal del 2024 de 
Prats de Lluçanès serà de 4.150.232 €

El consistori pradenc va apro-
var, el passat 15 de novembre, el 
pressupost municipal pel 2024 
que serà de 4.150.232 €, una xifra 
similar al pressupost d’enguany. 
El pressupost va comptar amb el 
suport dels dos grups de l’equip de 
govern, Junts per Prats i ERC, i 
amb els vots en contra de Movem 
Prats. 

L’alcalde de Prats, Jordi Bruch, 
va explicar que eren pressupos-
tos continuistes, que mantenen 
la línia que s’ha seguit els darrers 
anys. En el capítol d’inversions 
destaquen la tercera fase de refor-
ma del Teatre Orient, que s’ha do-
tat amb una partida de  651.000€, 
dels quals  423.000 € es finançaran 
a través de fons europeus. 

També destaca el canvi de la 
gespa artificial del camp de fut-
bol, que s’ha pressupostat amb 
380.000 € i la millora dels equi-
paments de la zona esportiva, que 
rep una partida de 120.000 € a 
través els quals es vol construir 
una nova pista de pàdel i tras-

PRATS DE LLUÇANÈS
Per_ Carolina Font Usart

lladar la pista actual, alhora que 
es construirà una coberta per les 
deus pistes que també serviria per 
a les grades del camp de futbol, 
entre d’altres. 

El nou pressupost pradenc tam-
bé inclou una partida destina-
da a seguretat, amb una partida 
de 3.000 euros i una inversió de 
10.000, per, entre altres mesures, 
posar lectors de matrícules a les 
entrades del poble. Bruch va ex-
plicar que aquest era un projecte 
que, en la passada legislatura, 
havien parlat de tirar endavant 
els pobles del Lluçanès, però que 
s’havia aturat. Ara, com explica 

Bruch, des de Prats el volen re-
prendre és per això que l’han dotat 
d’una partida pressupostària i que 
en la darrera reunió del Consorci, 
van plantejar als altres pobles la 
possibilitat de recuperar. 

COMENCEN LES OBRES A LA 
PISTA DE TENIS DE PRATS

L’Ajuntament de Prats subs-
tituirà el terra de la pista “vella” 
de tenis, que serà del mateix ma-
terial que l’altra. Les obres que 
tindran un cost de 30.000 €, han 
començat aquesta setmana i està 
previst que s’acabin abans de fi-
nals d’any.//

Ple on es va aprovar el pressupost pel 2024.// F: AJ PRATS

NOTÍCIES
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REPORTATGE

L’emergència climàtica avança 
i els seus símptomes es fan pale-
sos a tot el món, sigui en forma 
de conseqüències directes o de po-
lítiques més o menys dràstiques 
que tenen la intenció de mitigar 
aquestes conseqüències. D’uns 
anys ençà el món occidental està 
immers en un procés de transició 
energètica que sembla tan neces-
sari com, de vegades, costós i fei-
xuc d’aplicar. 

Si bé ara fa dos anys publicà-
vem un reportatge explicant les 
particularitats que aquest procés 
podria tenir al Lluçanès (vegeu 
Rella nº500), avui volem repassar 
quin és l’estat actual d’aquesta si-
tuació, que en qüestió de mesos ha 
viscut avenços importants. 

A nivell de país, els terminis 
establerts segueixen essent els 
mateixos que va marcar la UE: 
que l’any 2030 el consum d’ener-
gia renovable sigui del 50% i que 
el 2050 ho sigui del 100%, inclo-
ent-hi també el transport i la mo-
bilitat. A Catalunya, la regulació 
d’aquest procés està emmarcada 
en la Llei del canvi climàtic apro-
vada l’any 2017, així com el Reial 
decret del 2019 sobre l’autocon-
sum d’energia, ambdues com-
plementades per un altre decret, 
aprovat l’any 2021, amb el qual el 
Govern ha volgut corregir alguns 
serrells que resultaven poc preci-
sos. 

A més, el passat mes de juny el 
Govern també va aprovar el full 
de ruta que ha de marcar com 
assolir aquesta descarbonització 
i apropar-se a la sobirania ener-
gètica; en destaca l’objectiu de 
reduir   la dependència energètica 
exterior del 94% actual a un 8%, 
per la qual cosa es calcula que cal-
drà instal·lar gairebé 60.000 MW 
de renovables nous fins a l’any 
2050 (segons dades de l’Idescat, 
l’any 2020 la producció d’energies 
no renovables a Catalunya va ser 
de 36.329 Gw/h, mentre que la de 
renovables de 8.085 Gw/h, repre-
sentant, l’energia solar, només el 
5% de la totalitat). 

És important recalcar, també, 
que aquest informe parla no no-
més de substituir energies d’ori-
gen fòssil per renovables, sinó 
que es tracta també de “consumir 

La transició energètica al Lluçanès es desplega 
amb contundència 

LLUÇANÈS 
Per_ Miquel Casadevall Franquesa

menys energia i d’aprofitar millor 
la que consumim”, perseguint l’es-
talvi i l’eficiència energètica. Se-
gons aquest full de ruta, cal reduir 
fins a un 30,3% el nostre consum 
d’energia abans de l’any 2050. 

CONSUMS I ADMINISTRACIONS 
LOCALS

Malgrat aquesta previsió del 
Govern, però, la realitat és que 
el consum d’energia no ha parat 
d’augmentar en les darreres dè-
cades. Segons dades de l’Idescat, 
l’any 2019, el consum d’energia 
al Lluçanès va ser de gairebé 
70.000 MWh i es va distribuir de 
la següent manera: la major part, 

es consumí en usos domèstics 
(34,7%), seguida del sector terci-
ari (26,1%) i del sector industrial 
(23,4%). El sector ramader, repre-
sentà un 15,5%, i l’altre 0,3% res-
tant s’atribuiria a la construcció. 

En aquest sentit, molts ajun-
taments contragueren en anys 
anteriors compromisos per una 
reducció del consum de l’energia 
així com per un ús més eficient 
d’aquesta, recollint mesures espe-
cífiques als seus respectius Plans 
d’Acció per a l’Energia Sostenible 
i el Clima (PAESC), emparats pel 
Pacte de les Alcaldies pel Clima. 

Així doncs, moltes de les ac-
tuacions arquitectòniques i de 

INSTAL·LACIONS D’AUTOCONSUM REGISTRADES AL LLUÇANÈS

POBLE

Nombre 
d'instal·lacions 
d'autoconsum 

actual

Nombre 
d'instal·lacions 
d'autoconsum 
registrades el 

2021

Potència 
mitjana 
de cada 

instal·lació 
(kW)

Potència total 
d'autoconsum 

(kWp)

Generació 
estimada 

d'energia anual 
(MWh) *

Oristà 28 4 12,41 780 223,9

Sant Feliu 20 2 12,9 740 212,5

Prats 98 7 12,68 610 175,1

St Bartomeu 35 3 12,61 540 155

Olost 50 6 10,57 340 97,6

Perafita 29 5 10,88 320 91,9

Sant Martí 7 3 10,74 140 40,2

Merlès 13 0 13,52 130 37,3

Sant Boi 19 0 11,68 120 34,5

Sant Agustí 7 1 10,86 70 20.1

Sobremunt 6 0 10,73 40 11,5

Lluçà 9 1 10,58 40 11,5

Alpens 12 0 10,7 50 14,4

TOTAL 333 32 11,6 3920 1125,5

* Aquesta dada és molt complicada de predir, en tant que hi intervenen factors molt variables com la 
radiació solar, la qualitat i eficiència dels panells solars, el manteniment que se n’hagi fet, les condicions 

meteorològiques… Per estimar aquestes quantitats, s’ha prosseguit de la següent manera: s’ha generalitzat 
una radiació solar mitjana d’uns 4,37 kW/m2/dia i s’ha considerat una eficiència mitjana d’un 18% a totes 

instal·lacions fotovoltaiques (normalment sol oscil·lar entre un 15% i un 20%)

En destaca la crescuda exponencial de les instal·lacions d’autoconsum així com 
el desenvolupament de noves comunitats energètiques

manteniment d’infraestructures 
que s’han anat duent a terme en 
la darrera dècada als pobles del 
Lluçanès responen, entre altres 
coses, a la cerca de certes millores 
en la gestió energètica, com la re-
modelació d’equipaments públics 
o la instal·lació de plaques solars. 
És cert, però, que aquest pacte es 
remunta quinze anys enrere, i que 
a dia d’avui, existeix certa dispa-
ritat en l’actualització d’aquests 
informes per a la transició energè-
tica als ajuntaments. 

Altres mesures que s’apliquen a 
la majoria de pobles són les bonifi-
cacions fiscals de diferents impos-
tos en el cas de les instal·lacions 
d’autoconsum, així com la facili-
tació dels tràmits per a dur-les a 
terme. 

L’EXPLOSIÓ D’INSTAL·LACIONS 
D’AUTOCONSUM

El fenomen de l’autoconsum és 
un altre dels trets indestriables 
d’aquesta transició energètica. 
Es tracta de l’ús, per part d’un 
o diversos consumidors, d’ener-
gia elèctrica provinent d’instal-
lacions de generació pròximes a 
les de consum i associades a elles. 
Aquestes instal·lacions poden ser 
aïllades o connectades a la xar-
xa (la gran majoria corresponen 
a aquesta segona opció), i des de 
l’aprovació de la llei 16/2017 del 
canvi climàtic, el marc legal sobre 
producció i consum d’energia s’ha 
anat adaptant a les necessitats 
de la població per tal de facilitar 
aquest tipus d’instal·lacions, les 
quals han viscut un creixement 
exponencial que es podria qualifi-
car de veritable explosió. 

Segons dades de l’Observato-
ri de l’Autoconsum, actualment 
aquest tipus d’instal·lacions es 
destinen sobretot a l’ús domèstic 
de l’energia (un 44,7%), seguit de 
l’ús industrial (25%), i a altres 
usos secundaris. 

A la taula podem veure, en da-
des força actualitzades, la quan-

La Generalitat 
té l’objectiu 
de reduir la 

dependència 
energètica 
exterior un 
85% abans 

del 2050

En dos anys, 
el nombre 

d’instal·lacions 
fotovoltaiques 
d’autoconsum 

al Lluçanès s’ha 
multiplicat per deu
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A Sant 
Bartomeu, 

Olost i Prats 
els habitatges 
principals són 
més del 70%

titat d’instal·lacions d’autoconsum re-
gistrades a l’administració que tenim 
actualment al Lluçanès. 

En dos anys, el nombre d’instal-
lacions fotovoltaiques d’autoconsum al 
Lluçanès s’ha multiplicat per deu, pas-
sant de 32 a 333. Així mateix, la suma 
de totes les seves potències resultaria 
en 3920 Kwp, els quals permetrien, en 
condicions molt específiques, generar 
prop de 1125,5 MW d’energia anuals. 

La major quantitat d’aquestes 
instal·lacions es troba a Prats, tot i 
que si ens fixem en la potència que 
acumulen, el poble que actualment pot 
generar més energia a partir d’instal-
lacions d’autoconsum és Oristà. 

Aquesta tendència es manifesta de 
forma general a tot el territori Cata-
là; les instal·lacions catalanes suposen 
gairebé un 60% de les que E-Distribu-
ción, una de les grans distribuïdores de 
l’Estat, ha gestionat. A més, en qües-
tió de mesos, l’autoconsum ha crescut 
prop d’un 75% a Catalunya, accentu-
ant sobretot l’autoconsum col·lectiu, 
és a dir, les comunitats energètiques. 

DE MOMENT, POCA PRESÈNCIA DE 
MACROPARCS

Tal com dèiem anteriorment, l’actu-
al full de ruta que el govern ha elabo-
rat per a guiar aquest procés de trans-
ició energètica ja preveia que, amb els 
consums actuals, caldrà destinar com 
a mínim un 2,5% del territori català 
als “usos energètics”, que entre altres 
coses, implica infraestructures d’im-

portants extensions per a la generació 
d’energies renovables. Una d’aquestes 
infraestructures, de les més polèmi-
ques, són els parcs fotovoltaics de gran 
magnitud, altrament coneguts com a 
macroparcs. Aquesta polèmica ve per-
què, si bé poden generar grans quan-
titats d’energies renovables, de no ser 
ben administrats, també poden gene-
rar un impacte negatiu al territori i a 
la biodiversitat, a més de perpetuar un 
sistema de comerç de l’energia domi-
nat per grans multinacionals.

Al Lluçanès, de moment, no s’ha con-
templat la instal·lació de cap macro-
parc solar (més de 10 ha), però sí que 
hi ha hagut diverses sol·licituds per a 
la instal·lació de parcs de mida més re-
duïda. Tot i així, la gran majoria s’han 
desestimat, i a hores d’ara només hi ha 
en funcionament el parc d’autoabasta-
ment de la fàbrica que Tarradellas té a 
Olost. Aquest parc ocupa 1,39 ha i s’ha 
construït sobre sòl no urbanitzable, 
relacionat directament amb la fàbrica. 

Aquesta és la mateixa situació de la 
majoria dels parcs que trobem actual-
ment a Osona, com el de Le Porc Gour-
met a Santa Eugènia de Berga, tot i 
que hi havia alguna sol·licitud sobre 
la taula de macroparcs, finalment no 
autoritzada. Al Bages, en canvi, sí que 
se’n troben de més grossos. 

No obstant, la majoria dels parcs 
i els de més gran extensió es troben, 
actualment, al Sud i a l’Oest de Cata-
lunya. //

REPORTATGE

EN AQUEST QR TROBAREU ALGUNS 
ENLLAÇOS ON CONSULTAR TEMES COM: LA 
PRODUCCIÓ ENERGÈTICA A CATALUNYA, 
L’EVOLUCIÓ DE L’AUTOCONSUM PER 
MUNICIPIS, LA SITUACIÓ DELS PARCS 
SOLARS A CATALUNYA, O L’EFICIÈNCIA 
SOLAR DEL TERRITORI

La instal·lació a la teulada del pavelló d’Olost, amb una potencia total de 118,8 kWp.//  
F: OLOST I SANTA CREU SOSTENIBLE SCCL
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Un altre dels fenòmens associats 
a la sobirania energètica per part 
de la població són les comunitats 
energètiques, és a dir, cooperatives 
de consum on els socis s’alien per ac-
cedir a l’energia de forma més fàcil 
i econòmica. Les primeres coopera-
tives d’energia estaven encarades a 
la compra d’energia verda a d’altres 
distribuïdores, però a hores d’ara 
el pal de paller de les comunitats 
energètiques és produir la pròpia 
energia, amb la possibilitat de co-
mercialitzar-ne l’excedent. La idea 
d’apostar per instal·lacions comunes 
enlloc de posar plaques a cada casa 
ja permet abaratir costos, però ac-
tualment, a més, moltes comunitats 
energètiques compten amb el suport 
dels seus respectius ajuntaments, 
així com la possibilitat de finançar 
projectes amb subvencions públi-
ques i amb l’assessorament de coo-
peratives de segon grau com Osona 
Energia o de l’Agència Local d’Ener-
gia, en el cas del Lluçanès. Tal com 
explica Gil Salvans, alcalde d’Olost 
i responsable tècnic de l’ALEO, “els 
ajuntaments n’incentiven la crea-
ció i la promoció i faciliten algunes 
instal·lacions, però la idea d’aquesta 
eina és que la població es pugui em-
poderar i autogestionar-ne el funcio-
nament”. 

Tanmateix, si bé l’autoconsum 
particular ha crescut exponenci-
alment, la creació de comunitats 
energètiques esdevé lenta i feixuga 
perquè sovint es troben amb traves 

burocràtiques i tècniques. En aquest 
sentit, la legalització i posada en 
marxa de les instal·lacions que han 
d’utilitzar depèn, entre d’altres, de 
l’aprovació de les empreses distribu-
ïdores. I sovint, aquesta aprovació 
tarda a arribar, o es troba amb la 
interposició d’obstacles administra-
tius, d’expedients que es perden o de 
terminis que s’esgoten sense previ 
avís. Tot plegat, genera un clima de 
mala maror que ha esdevingut, en 
més d’un cas, en la presentació de 
denúncies o expedients, una pape-

rassa que normalment assumeixen 
les cooperatives de segon grau. 

En el cas del Lluçanès, actual-
ment, hi ha 5 comunitats energèti-
ques constituïdes i en funcionament. 

A Alpens, la cooperativa ja porta 
gairebé un any constituïda. Actual-
ment, té una cinquantena de socis i 
encara se’n poden apuntar de nous. 
L’Ajuntament té previst cedir-los les 
instal·lacions de sobre la Fàbrica ve-
lla, de 80 kw, durant vint-i-cinc anys 
renovables; un cop signat el conveni, 
tècnicament, sols falta l’escomesa i 
la legalització de la instal·lació, as-
pectes que depenen d’Endesa i que 
poden trigar a arribar, tot i que des 
de la cooperativa compten que el pri-
mer trimestre de l’any vinent ja esti-
gui tot operatiu.  

És un cas similar al d’Olost i San-
ta Creu Sostenible: la comunitat té 
avui en dia prop de 120 socis, i s’es-
pera que abans de finals d’any co-
mencin a funcionar les instal·lacions 
que també ha cedit l’Ajuntament i 
que ja estan construïdes i a punt de 
connectar: 100 kW al pavelló, 50 kW 
a Santa Creu i 25 kW sobre el casal 
d’avis. 

En els altres tres casos, Lluçà, 
Oristà i Prats, les comunitats es-
tan a l’espera de construir les pri-
meres instal·lacions. A Oristà, per 
exemple, la comunitat compta amb 
10 socis fundadors i una cinquante-
na de noves incorporacions, i estan 
pendents que comencin les obres per 
instal·lar 75 kW entre Oristà mateix 
i la Torre, gràcies a una subvenció 
d’uns 30.000 € rebuda de fons euro-

peus. Les obres haurien d’arribar, 
com a molt tard, a principis de l’any 
vinent. 

A Prats, la comunitat es va consti-
tuir fa un any i mig i faran la prime-
ra instal·lació aviat, en aquest cas, 
en una teulada privada (64 kW), pa-
gant un lloguer al propietari. Ja te-
nen el finançament i el punt de con-
nexió aprovat, i sols falta l’aprovació 
de l’ajuntament, que compten que 
arribi en breu. Un cop ja funcioni, es 
tornaran a reunir en assemblea ge-
neral per decidir com es reparteixen 
aquesta energia, per buscar la impli-
cació de nous socis (en total en són 
55) i també per continuar buscant 
teulades on seguir fent noves instal-

lacions, ja que fins ara no els ha estat 
fàcil trobar-ne. De fet, estan en con-
verses amb l’Ajuntament per trobar 
una solució, i estan oberts a poder 
col·laborar amb altres veïns, perquè 
també han rebut una subvenció eu-
ropea que els permetrà finançar part 
de les noves instal·lacions (en aquest 
cas, d’uns 430.000 €).

Finalment, pel que fa a Lluçà, la 
comunitat energètica encara està en 

una fase molt inicial. Sols compta 
amb els 10 socis fundadors, perquè 
està pendent d’aprovar un acord 
amb l’Ajuntament per a utilitzar 
unes instal·lacions projectades en 
equipament públic: sobre el mateix 
edifici de l’Ajuntament i sobre el 
local social (un total de 49 kW que 
serviran per a alimentar el centre de 
transhumància i els usuaris de la co-
operativa). Aquest acord encara s’ha 
de signar, però tant el govern com la 
cooperativa destaquen la bona vo-
luntat i les ganes de fer-ho funcionar. 
L’acord està pendent del desbloqueig 
burocràtic del projecte, i esperen po-
der-ho arrencar durant la primera 
meitat de l’any 2024. D’altra banda, 
es projecta també una coberta foto-
voltaica sobre la pista poliesportiva, 
però s’espera que aquesta instal-
lació encara trigui més a arribar. 
Un cop funcionin tots els projectes, 
el poble de Lluçà es podria acostar 

a l’autosuficiència energètica, però 
es troba amb un altre problema: les 
instal·lacions d’autoconsum només 
poden abastir en un radi de 2 km, i 
això resulta problemàtic en pobles 
tan disseminats. Glòria Colom, al-
caldessa, es mostra convençuda que 
aquesta llei tard o d’hora haurà de 
canviar. 

Altres ajuntaments, com els de 
Sant Bartomeu, Sant Boi, Sant Mar-
tí o Perafita ho han posat damunt la 
taula, però encara no han fet pas-
sos efectius cap a la materialització 
de les seves respectives comunitats 
energètiques.

En resum, doncs, les comunitats 
energètiques van despertant al 
Lluçanès, i buscant fórmules d’im-
plementar aquest model segons les 
particularitats de cada poble. Nor-
malment, els estatuts de cada coope-
rativa solen ser similars, i es dema-
na una aportació de capital inicial 
d’entre 50 i 100 € als nous socis. La 
previsió és que en els pròxims anys 
aquest model sigui una realitat en 
creixement, però caldrà voluntat po-
lítica en tots els nivells per assolir 
els objectius marcats de cara al 2030 
i 2050.//

El grup impulsor de la comunitat energètica d’Oristà després de registrar la cooperativa davant el notari.//  
F: LA GAVARRESA SCCL

A Olost i Alpens 
ja s’han construït 

les primeres 
instal·lacions 

comunitàries, que 
han d’entrar en 

funcionament aviat

Els ajuntaments 
incentiven les 

comunitats, però 
funcionen gràcies a la 
implicació de la gent

S’han rebut 
subvencions de fons 

Europeus que els 
permetran finançar 

instal·lacions de 
magnitud important 

LLUÇANÈS 
Per_ Miquel Casadevall Franquesa

Les comunitats energètiques prenen el timó
Al Lluçanès hi ha cinc comunitats energètiques actives, però totes pateixen les traves 
burocràtiques i les lentituds del procés legal per a generar i repartir energia solar

REPORTATGE
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NOTÍCIES

La Jornada del Lluçanès 
amb Palestina omple la 
Primitiva

La Jornada del Lluçanès amb 
Palestina omple la Primitiva

La jornada del Lluçanès amb 
Palestina va reunir una cinquan-
tena de persones a la Primitiva, 
a Lluçà. La jornada va començar 
amb una xerrada a tres bandes; 
la primera a parlar va ser Andrea 
Lubbadeh, basco-palestina esta-
blerta a Barcelona que va fer un 
repàs històric al conflicte entre 
Israel i Palestina. Lubbadeh va 
fer retrat precís dels diferents es-
deveniments que han succeït des 
de principis del segle XX fins ara: 
un retrat de guerres i ocupacions, 
però també de resistència d’un 
poble que segueix lluitant per la 
seva llibertat. 

Tot seguit, Meritxell Verdaguer 
va analitzar el tractament que 
la majoria de mitjans fan de les 
informacions entorn al conflicte. 
Alhora que va denunciar l’assas-
sinat de periodistes que està du-
ent a terme l’estat d’Israel d’ençà 
que ha esclatat de nou el conflicte, 
silenciant així les veus que expli-
quen el que està passant des del 
territori. 

Per acabar, Gemma Lapaz va 

donar a conèixer la seva experi-
ència com activista, a través de la 
Recol·lectiva, un col·lectiu que ha 
participat en la campanya de reco-
llida d’olives a Cisjordània. Lapaz 
va explicar que el paper dels acti-
vistes, més enllà del suport en la 
recollida, era també dissuasiu, ja 
que sovint la seva presència evita-
va els atacs que patien els agricul-
tors palestins a mans d’israelians.

Tot seguit, el sopar cuinat ex-
pressament per l’ocasió va fer 
gaudir els assistents de plats tí-
pics de l’altra riba del Mediter-
rani. Per acabar la jornada es va 
fer una lectura de poemes i textos 
palestins.//

LLUÇÀ 
Per_ Carolina Font Usart

La Primitiva de Lluçà va acollir la jornada.// F: ISAAC PERAIRE

Hi van 
participar 
Andrea, 

Lubbadeh, 
Meritxell 

Verdaguer 
i Gemma 

Lapaz 



30 de novembre de 2023

LaRella | 15

És amb la perspectiva del temps que 
podem valorar experiències, apreciar mo-
ments o analitzar informació que en el 
present del dia a dia se’ns pot escapar. 
Ara, a la tardor, és bon moment per fer 
una mirada retrospectiva a l’estiu.

Aquest estiu ha estat el que ha tingut 
més nits tropicals de la història (nits amb 
T° per sobre els 20°C) a Catalunya i també 
el record històric de temperatura més alta 
(45,1°C a Darnius-Boadella). Si observem 
les precipitacions de juliol i agost, veiem 
que al Lluçanès ha plogut només un 30% 
respecte a la mitjana dels últims trenta 
anys provocant (entre altres factors) que 
les reserves d’aigua en els embassaments 
siguin les més baixes de la història. Tam-
bé han mort entre un 15 i un 30% de les 
coníferes (pins) a les comarques centrals i 
es calcula que les morts humanes per les 
onades de calor ronden les 1800 persones 
en l’àmbit català. Un popurri de dades que 
preocupa.

Evidentment, en climatologia, no po-
dem valorar només les dades d’un període 
tant curt per fer una valoració o extreure’n 
conclusions i, per tant,  s’ha d’analitzar els 
últims trenta anys. En aquest cas, podem 
apreciar com cada cop tenim sequeres més 
recurrents (2007, 2008, 2012, 2016, 2019, 
2021, 2022, 2023), temperatures mitjanes 
més altes (des de l’any 1984 una tempe-
ratura superior d’1,5°C a la mitjana) i 
onades de calor més habituals (tenim 7 
vegades més onades de calor que els anys 
setanta), pluges més irregulars i en bas-
tants anys, inferiors a la mitjana . És amb 
aquesta informació del passat que podem 
començar a fer previsions més o menys 
acurades sobre el futur.

En alguns articles a revistes com Natu-
re, es parla que durant aquest segle XXI 
la temperatura mitjana global pot pujar 
entre 2 i 6,6°C. Per fer-se una idea del 
que això implica, significaria que uns 30 
milions de persones cada any serien des-
plaçades per l’emergència climàtica, que 
el nivell del mar creixeria fins a 2 metres,  
que es podria perdre fins a un 30% de la 
superfície cultivable del planeta i que, per 
exemple, el clima de Barcelona seria com 
l’actual de Marràqueix (Marroc).

Veient les perspectives del clima del fu-
tur, tot ens porta a pensar que l’estiu del 
2023 ha estat el més fred de la resta de 
la nostra vida. Reflexionem-hi, encara po-
dem actuar.//

LA COLUMNA

Roger
GIRÓ PUJOLS

L’estiu més fred de la 
resta de la nostra vida

Lluc Corominas guanya el 
concurs AMIC-Nous Talents

Lluçanès i Lluçanesa, 
noves paraules al DIEC 

Lluc Corominas, d’Olost , ha guanyat, juntament 
amb Núria Molina, el primer concurs AMIC-Nous 
Talents per a futurs periodistes. Es tracta d’un 
guardó que premia la creació de contingut en català 
d’informació de proximitat a les xarxes socials. El 
guardó es va entregar a la facultat de Ciències de 
la Comunicació de la Universitat Autònoma de Bar-
celona, i l’organitzava l’entitat AMIC (Associació de 
Mitjans d’Informació i Comunicació). 

Corominas es va presentar en la cateogria de 
pòdcast/vídeo pòdcast, amb el seu projecte “Llen-
çats”, una proposta que parla sobre perfils professi-
onals de joves que han crescut i es desenvolupen en 
el món rural o fora de la ciutat. 

Al concurs s’hi van presentar mig centenar de jo-
ves, vinculats a diferents universitats, i el jurat que 
va decidir a qui atorgar el premi estava format per 
diversos periodistes professionals. 

Corominas té 23 anys i és col·laborador habitual 
de LaRella.// Red.

El Diccionari de l’Institut d’Estudis Catalans, co-
negut popularment per l’acrònim de DIEC, ha pu-
blicat aquesta setmana l’actualització del seu con-
tingut corresponent al 2023. Aquesta actualització, 
que s’executa cada mig any, sol incorporar noves 
entrades de mots anteriorment no acceptats en la 
normativa gramatical catalana, així com algunes 
modificacions de definicions ja existents. 

Enguany hi han entrat paraules d’ús comú com 
“hacker”, “edatisme” o “birra”, però també 12 gen-
tilicis referents a comarques o territoris catalans, 
entre els quals hi trobem “lluçanès-esa”. 

Així doncs, ja podem parlar normativament quan 
ens referim, amb aquest mot, a quelcom o algú “na-
tural del Lluçanès” o “relatiu o pertanyent al Lluça-
nès o als seus habitants”. 

En canvi, segons la Guia de Topònims i Gentilicis 
del Parlament de Catalunya, direm “Lluçanenc-en-
ca” quan ens referim a algú o alguna cosa provinent 
del municipi de Lluçà.// MCF

PREMILLENGUA

Els municipis rebran tractaments 
per controlar la processionària

El Departament d’Acció Climà-
tica iniciarà una campanya per 
controlar la processionària del 
pi a través de tractaments biolò-
gics des de l’aire. La intervenció 
es farà a 39 municipis de Cata-
lunya, la major part dels tracta-
ments es faran a les comarques 
del Solsonès, el Bages, el Bergue-
dà i el Pallars Jussà. Però també 
es faran tractaments a la Nogue-
ra, l’Alt Urgell, el Ripollès, Oso-
na i el Lluçanès. En total més de 
20.000 hectàrees de pinedes re-
bran el tractament per fer front 
a aquesta plaga. 

La campanya arriba després 
que des de la Conselleria detec-
tessin un lleuger increment de la 
superfície afectada per aquesta 

LLUÇANÈS 
Per_ Redacció

plaga, a causa de la sequera i les 
altres temperatures. Així i tot, 
des de la Conselleria afegeixen 
que les afectacions d’aquesta pla-
ga tendeixen a anar a la baixa. 

Els tractaments biològics que 
des de fa anys es duen a terme a 
les zones més afectades, no tenen 
per objectiu erradicar l’insecte 
que provoca la plaga, sinó ajudar 

a controlar l’equilibri de les po-
blacions a les pinedes catalanes. 

Des del Departament d’Acció 
Climàtica afegeixen que el pro-
ducte biològic que s’utilitza per 
fer els tractaments és compatible 
amb l’agricultura ecològica i que 
no està classificat com a perillós 
ni tòxic per al medi ambient ni 
per als organismes aquàtics.//

Un pi afectat per l’eruga.//

NOTÍCIES
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CARTA

CARTA

Sort per La Travessa

Serem a la fira de Santa Llúcia

Filemon Correa Fajardo 
Alpens

Osona Contra el Càncer
Prats de Lluçanès

La Travessa, el nou programa de TV3 que s’ha estrenat per la pla-
taforma 3cat té grans sorpreses. És una aposta amb una excel·lent 
realització i producció que ens mostra llocs meravellosos de la nostra 
Catalunya. Hem de felicitar les 8 parelles seleccionades en un càsting 
de més de 1500 inscrits, on trobem a l’Alejandro Correa Pineda, ori-
ginari de Colòmbia i els pares del qual són veïns d’Alpens des de ja fa 
més de 15 anys. Li desitgem el millor a ell i a la seva acompanyant 
Sílvia, ja que la necessitaran per travessar els Pirineus des de la Vall 
d’Aran fins al cap de Creus superant múltiples proves de resistència 
i cultura per no fallar o ser eliminats en qualsevol moment dels vint 
dies que dura La Travessa. Per a aquesta parella, propera a nosaltres 
i al Lluçanès, una forta abraçada i la millor de les sorts.//

Estem contentes i il·lusionades per presentar-vos els treballs de 
dues dones que fa dies que treballen de valent de manera totalment 
desinteressada. Sota el lema “Posem fil a l’agulla” us presentarem 
un bon repertori de suggeriments i idees de regals per a les properes 
festes nadalenques (amic invisible, Tió, Reis, …). Ens trobareu a la 
nostra parada del recinte de la Fira de Santa Llúcia de Prats de Llu-
çanès. “Una llavor per a la investigació” i molt més. Tot sigui per una 
bona causa. 

Salut i bona Fira de Santa Llúcia!

Foto del Pradenc amb una pancarta per reivindicar el 25N.// F: FC PRADENC

Futbol: lligues obertes, partits 
disputats i resultats variats

llavista contra la violència masclista abans 
de començar el matx.   

El Sant Feliu, per la seva part, recupera 
la sort de cara a porteria en dues victòri-
es en les darreres jornades. La primera, 
a Sant Llorenç de Morunys, una victòria 
còmode per 1-4 i un gran domini del par-
tit. Pel que fa a la darrera jornada, el Sant 
Feliu s’enfrontava al líder, l’Alt Berguedà, 
que restava invicte fins al moment. Els Fe-
liuencs van plantar cara i van aconseguir 
forçar la primera derrota del rival, amb un 
1-2 ajustat que els permet tornar a lluitar 
per la zona d’ascens. A dia d’avui, el Sant 
Feliu és quart i el separen només 4 punts 
del líder. 

Finalment, el Prats de futbol sala s’en-
calla a la part baixa de la classificació amb 
dues derrotes complicades. La primera, 
per 6-1, contra el líder de la classificació, 
qui va aconseguir dominar el partit i apro-
fitar els desajustaments defensius dels 
pradencs, que no van saber reaccionar a 
temps. La darrera, després d’un gol ajustat 
i d’un altre de rebot per part del Can Calet, 
els de Prats aconseguiren reactivar-se amb 
un gol d’estratègia. El marcador seguí pu-
jant per ambdós costats, i el definitiu 2-3 
s’instal·là al minut 37 a favor dels valle-
sans. Malgrat la resposta contundent dels 
blaugranes, no el pogueren trencar abans 
del xiulet final.//Red.

Una vegada més, el futbol del Lluçanès 
es viu amb sensacions variades i resultats 
diversos. 

El Pradenc es manté a mitja taula des-
prés de dues jornades amb marcadors 
dispars. Dissabte passat, una victòria cò-
mode, 2 a 1, contra el Santa Eugènia de 
Berga, que va marcar el gol de l’honor a 
5 minuts del final d’un partit el marcador 
del qual va estar sempre a favor dels Llu-
çanencs. 

I de fet, a la jornada anterior contra el 
Sant Julià, el Pradenc també va encaixar 
un gol al minut 85. Aquest, però, va ser 
més difícil de pair, perquè va suposar dei-
xar escapar un empat que s’havia mantin-
gut al llarg de tot el partit. 

Pel que fa al Pradenc femení, una de fre-
da i una de calenta en dos resultats molt 
ajustats que evidencien que es troben a la 
fase més disputada de la volta. En primer 
lloc, les pradenques van perdre un partit 
que empataven a 2 a Premià de Dalt, a 
causa d’una jugada afortunada de les ri-
vals, que aconseguiren el definitiu 3-2 a 
l’últim minut del partit. Tanmateix, la sort 
es va girar de cara en la darrera jornada, 
en la qual les pradenques van trencar un 
empat a 1 aconseguint la victòria, també 
al darrer sospir, a través d’un gol de Mer-
cè Colomer. Una jornada marcada, també, 
per la reivindicació que feren Prats i Be-

Una munió de gent es va aplegar el 
passat 19 de novembre a les instal-
lacions del FC Pradenc per assistir a 
l’acte de presentació del club d’aquesta 
temporada. I de fet, és normal que l’acte 
reunís a un gran nombre de persones, 
perquè actualment el club acull un total 
de 290 jugadors i jugadores repartits en 
21 equips, entre el futbol base, amateur 
i veterans. Enguany, la família s’ha fet 
encara més grossa, ja que el Pradenc ha 
incorporat 3 equips nous: un aleví feme-
ní, un benjamí i un cadet. 

La plantilla formativa del club, for-
mada per 60 persones entre delegats, 
entrenadors i personal de coordinació, 
també hi era present. Un cop presen-
tats els equips, hi va haver parlaments 
dels seus directius i dels representants 
de l’Ajuntament, qui entre d’altres co-

ses, van anunciar que a partir del mes 
de maig s’executaran les obres per a re-
novar la gespa artificial del camp. Tam-
bé s’explicà que ja s’estan començant a 
preparar els actes pel centenari del club, 
que tindrà lloc la propera temporada: un 
llibre, exposicions, xerrades i la creació 
d’un nou himne. 

Josep Paré, president de l’entitat, es 
mostra satisfet amb la situació del club, 
tot i que reconeix que les instal·lacions 
no poden assumir gaire més equips dels 
actuals. Tanmateix, declara que els ob-
jectius són els mateixos de sempre: “in-
tentar que el primer equip es mantingui 
competitiu a tercera, que el futbol base 
es desenvolupi positivament, que el club 
pugui seguir creixent esportivament i no 
deixar cap nen ni nena sense poder jugar 
a futbol”.//

EL FC PRADENC REUNEIX TOTES LES PLANTILLES PER LA PRESENTACIÓ DEL CLUB 

 ESPORTS
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Associació pel
Desenvolupament

Rural de la
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2023

PRÒXIMA CONVOCATÒRIA!

SUBVENCIONS ECONÒMIQUES DESTINADES A AQUELLS PROJECTES
QUE DINAMITZIN I FOMENTIN L’ACTIVITAT ECONÒMICA

Sortida de la competició, el passat diumenge 19 de novembre .// F: FCM

Sopar de família al pavelló de Prats.// F: CP LLUÇANÈS

MOTOS

37 equips a les 3 hores de Santa Creu

El Club Patí Lluçanès celebra els 
trenta anys d’història

cipar van gaudir d’una jornada marcada 
pel bon temps i el bon ambient. 

Pel que fa a la classificació general la 
primera posició va ser per Nil Arcarons, 
que va fer 34 voltes en dues hores i dos 
minuts; un minut més tard, i en segona 
posició es va classificar l’equip format 
per Jordi Galera i Yago Domínguez. La 
tercera posició de la general va ser per 
l’equip format per David Boixeda i Fran-
cesc Mataró.// Red.

laments dels qui han presidit el Club 
aquests anys, es va poder veure una 
extensa recopilació de fotografies dels 
30 anys d’història. Des del Club volen 
fer arribar el seu agraïment a totes les 
persones que els van enviar les fotogra-
fies. Durant la celebració, també es va 
retre homenatge a l’Eva Bruguera, que 
enguany també celebrava els seus tren-
ta anys com a entrenadora del Club Patí 
Lluçanès. 

Per tancar l’any i l’aniversari, des del 
Club preparen el Festival de Nadal que 
es farà a finals de desembre.// CFU

Les 3 hores de resistència de Sant 
Creu de Jutglar van acabar sent només 
dues hores a causa de la pols del circuit 
i la impossibilitat de reglar-lo a causa de 
les restriccions d’aigua, com expliquen 
des del Moto Club Lluçanès. Afegeixen 
que també van haver de reduir una part 
del circuit, ja que la pols en dificultava 
la visibilitat i feia el tram molt perillós. 

Malgrat tot, els 37 equips i la setante-
na llarga de corredors que hi van parti-

El Club Patí Lluçanès ha celebrat 
aquest any el seu trentè aniversari amb 
diferents activitats, la darrera un gran 
sopar al Pavelló de Prats que va reunir 
generacions de patinadores i patina-
dors, entrenadores i membres de les di-
ferents juntes. Més de 175 persones es 
van trobar aquest passat divendres 24 
de novembre per recordar el seu pas pel 
Club. 

Les activitats van començar ja a la 
tarda, amb diferents jocs per la canalla 
dinamitzats per l’Esplai Paff. Al ves-
pre, després d’un bon sopar i dels par-

Aquesta ha estat la primera vegada que el Club Escacs Sant Boi 
competia a la Lliga d’Equips Sub14 del Bages - Berguedà, i potser 
d’ara endavant també Lluçanès. Els dos equips de Sant Boi, els Grana 
i els Blaus, van guanyar la darrera ronda del torneig del passat 18 de 
novembre i han acabat en cinquena i desena posició respectivament.

Des del Club valoren molt positivament l’experiència de jugar cap al 
cantó del Llobregat. Habitualment, quan participen en la Lliga Cata-
lana, que comença ara al gener i on esperen tenir un equip sub12 i un 
parell de sub14, la Federació els envia cap a la zona del Vallès, cosa 
que complica els desplaçaments.

La proximitat amb el Berguedà ha deixat algunes situacions curi-
oses al llarg del torneig, ja que alguns infants han coincidit al matí 
jugant a futbol i a la tarda jugant a escacs.// CFU

Els dos equips del Club 
Escacs Sant Boi de Lluçanès 
acaben la Lliga Sub14

ESCACS

Darrera ronda de la lliga a Sant Pedor.//F: ESCACS SANT BOI

ESPORTS
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del migdia al centre de la transhumàn-
cia. CAMPIONAT DE VÒLEI, a 2/4 de 4 de 
la tarda a la zona esportiva. PUB DE LA 
COMI, a les 11 de la nit al local social. 

 DISSABTE 9 DE DESEMBRE 

SANTA EULÀLIA_MERCAT, ball de ge-
gants i vermut, a les 10 del matí. CAM-
PIONAT DE BOTIFARRA, a les 4 de la tar-
da al local social. SOPAR POPULAR, a les 
9 del vespre. NIT JOVE, amb concert de 
Miops i Dj Sena, a les 12 de la nit. 

 DIUMENGE 10 DE DESEMBRE 

PRATS_ FIRA DE SANTA LLÚCIA, durant 
el matí pels carrers del poble. FESTIVAL 
ITINERÀNCIES: “Sienta la cabeza”, a 2/4 
de 12 del migdia a la plaça Nova. “Hem 
de parlar”, a les 12 als Jardins de Cal 
Bach. “Ramat Simfònic”, a 2/4 d’1 del 
migdia als Jardins de Cal Bach. “Destil-
lacions”, a les 6 de la tarda a l’Espai. 

OLOST_INAUGURACIÓ DE L’EXPOSICIÓ 
“ENTRE TERRES PALESTINES” i projec-
ció, a les 6 de la tarda al Centre Cívic. 

SANTA EULÀLIA_ESMORZAR POPULAR 
I ESTIRADA DE CORDA, a les 9 del matí 
a la zona esportiva. MISSA, a les 11 del 
matí. DANSETES, a les 12 del migdia a 
la plaça Major. TEATRE FAMILIAR amb 
“L’odissea del riure perdut”, al local. 

 DIMARTS 12 DE DESEMBRE 

SANT FELIU_TALLER INFANTIL: punt de 
llibre nadalenc, a les 4 de la tarda. 

SANT BARTOMEU_TALLER DE CORONES 
de Nadal, a les 8 del vespre al casal 
d’avis. 

AGENDA

 DESEMBRE 

ALPENS_GRAN PESSEBRE D’ALPENS. Del 
8 de desembre al 13 de gener, a l’Anti-
ga Fàbrica Sati. Dissabtes matí i  tarda, 
diumenges matí i entre setmana visites 
concertades. MOSTRA DE PESSEBRES A 
LA FINESTRA. De 10 del matí a 8 del ves-
pre als carrers del nucli urbà. 

SANT FELIU_EXPOSICIÓ DE CASES DE 
NINES de Carla Olivares, a la biblioteca. 

 DIVENDRES 1 DE DESEMBRE 

ORISTÀ_SOPAR POPULAR I BINGO musi-
cal, a les 9 del vespre. DISCOMÒBIL, a 
les 12 de la nit a la sala polivalent.

SOBREMUNT_CAMINADA “El Lluçanès 
cap als 100”, a 2/4 de 10 del matí. 

 DISABTE 2 DE DESEMBRE 

ORISTÀ_TIRADA DE BITLLES, a les 11 
del matí a la Plaça Catalunya. BAIXA-
DA D’ANDRÒMINES, a les 4 de la tarda a 
la Plaça Major. CONCERT amb Trinxats 
i discomòbil, a les 12 de la nit a la sala. 

SANT BARTOMEU_RUTA DE LA LLET: visi-
ta a Mas Rogers, a les 11 del matí. 

SANTA EULÀLIA_MAR I MUNTANYA MU-
SICAL, amb Pol Pla i Jandama, a les 6 
de la tarda a Cal Penyora. 

PERAFITA_EXPOSICIÓ I PROJECCIÓ “En 
terres palestines”, a les 6 de la tarda a 
la sala polivalent del centre de cultura. 

 DIUMENGE 3 DE DESEMBRE 

PRATS_DEMOSTRACIÓ DE CENTRES DE 

TAULA de Nadal. A 2/4 de 12 del matí al 
mercat setmanal. 

LLUÇÀ_CONCERT “Els laments de Mon-
teverdi” a càrrec del Cor Lerània, a les 6 
de la tarda a l’església de Lluçà.

ORISTÀ_RIFA DE PERNILS I BALL amb el 
gegantó Fabius, a 2/4 d’1 del migdia a la 
plaça Major.  CONCERT I BALL a càrrec de 
la Band Gogh, a les 6 de la tarda a la sala. 

 DIMARTS 5 DE DESEMBRE 

SANT FELIU_CAMINADA “El Lluçanès 
cap als 100”, a 2/4 de 10 del matí. HORA 
DEL CONTE amb Ducuncucalsac, a 2/4 de 
4 de la tarda a la Biblioteca. 

SANT AGUSTÍ_CAMINADA “El Lluçanès 
cap als 100”, a les 4 de la tarda. 

 DIMECRES 6 DE DESEMBRE 

SANTA EULÀLIA_ACTIVITATS INFAN-
TILS, a les 11 del matí al local social. 
DISCOMÒBIL INFANTIL I SOPAR, a les 6 
de la tarda al local social. 

 DIJOUS 7 DE DESEMBRE 

SANTA EULÀLIA_PARTIT DE FUTBOL: Al-
pens vs Santa Eulàlia, a les 12 del mig-
dia a la zona esportiva. TAVERNA BASCA 
I BINGO, a les 8 del vespre al local social. 

 DIVENDRES 8 DE DESEMBRE 

SANT BOI_SOPAR-BINGO de la Marató. 
A 2/4 de 8 del vespre al local social. 

SANTA EULÀLIA_ EXPOSICIÓ “Marques 
ramaderes del Lluçanès”, a 2/4 de 12 

OFEREIXO FEINA

BUSCO FEINA

 » FARMACÈUTIC/A o llicenciat en 
CFGS a Prats de Lluçanès. T: 607 
15 95 11 i 682 70 95 28 (XALOC 
R558/03)

 » REPARTIDOR pel nostre producte. 
Dies a convenir, incorporació 
immediata. Olost. T: 616 06 68 42 
(R560/05)

 » DEPENDENTA pel forn de Sant Boi. 
Horari de botiga. 679 28 67 86 
(R560/10)

 » PERSONA PER NETEJAR al Centre 
de Santa Llúcia de Sobremunt. 13 
hores a la setmana. Horari: de 8 a 10 
de dimarts a divendres i de 8 a 13 
els dilluns. Montse. T: 690 61 42 35 
(R560/11)

 » FISIOTERAPEUTA a residència d’avis 
de Sant Boi de Lluçanès. Jornada 
completa, no substitució.  Horari de 
tarda. T: 687 08 30 81. (R561/06)

 » TERAPEUTA OCUPACIONAL a 
residència d’avis de Sant Boi de 
Lluçanès. Jornada completa, no 
substitució. Torn tarda. T: 687 08 30 
81. (R561/07)

 » PERSONA PER A TREBALLAR AMB UN 
OBRADOR CÀRNIC preferiblement 
amb experiència. A Santa Maria de 
Merlès de dilluns a dijous. T: 650 
571 881 (R561/05)

 » OPERARI D’OBRADOR de pizzes 
a Olost. De dilluns a divendres, 
horari flexible segons conciliació. 
Començar al gener. T: 616 06 68 42 
(R560/15)

 » ELABORADOR D’EMBOTITS i 
espeejament d’animals a Sant Feliu 
Sasserra. T: 607 15 95 11 i 682 70 
95 28 (XALOC R561/08)

 » ATENCIÓ AL CLIENT en carnisseria a 
Sant Feliu Sasserra. T: 607 15 95 11 
i 682 70 95 28 (XALOC R561/09)

EL RACÓ DE 
LA FEINA

 » Noia busca feina als matins; per 
cuidar nens o gent gran, treballar 
a residències, menjadors escolars, 
netejar oficines... T: 610 39 93 23 
(R559/10)

 » Noia, honesta i molt responsable, 
busca feina de neteja, cura de per-
soses grans o qualsevol altra cosa. 
Disponibilitat als caps de setmana. T: 
722 50 50 29 (R560/01)

 » Noia honesta i responsable de Sant 
Feliu Sasserra m’ofereixo per netejar 
cases, pisos o oficines i també cui-
dar persones grans. T: 644 35 44 56 
(R560/02)

 » Noi s’ofereix per fer tallar llenya i 
arbres a domicili. T: 621 18 90 02 
(R560/06)

LA VINYETA, d’en Subi



T. 671 093 907
tecnic@apfllucanes.cat

Venda de llenya 
a l’engròs i al detall 

DIRECTORI D’EMPRESES DEL LLUÇANÈSDIRECTORI D’EMPRESES DEL LLUÇANÈS

1_ASSESSORAMENT: 
gestories, advocats, assegurances. 
2_AGRARI·ANIMALS·BOSC: 
agropecuària, jardineria, veterinaris, etòlegs, 
treballs forestals.
3_INFORMÀTICA
4_ MECÀNICA

5_OBRES: 
constructors, paletes, pintors, excavacions, 
grues i graves, fustes, mobles, energies.
6_ESCURA·XEMENEIES
7_SALUT: tractaments, dentistes, dietètica, 
farmàcies i òptica. 
8_RESTAURANTS · HOSTALS

9_ALIMENTACIÓ: carnisseries, superme-
cats, menjar per emportar, peixeteries, forns 
de pa i formatgeries.
10_ALTRES SERVEIS I COMERÇOS: 
perruqueria, estètica, auto-escola, funerària, 
quiosc, taxi, tintoreria, neteja i combustibles. 

2_AGRARI·ANIMALS·BOSC

JARDINERIAAGROPECUÀRIA

TREBALLS FORESTALS ETÒLEG

1_ASSESSORAMENT

GESTORIA · ADVOCATS
ASSEGURANCES

Plaça Nova, 20
Prats de Lluçanès, 08513

93 856 06 57
93 850 87 67

3_INFORMÀTICA

4_MECÀNICA

650 507 143
Enric Solà

Mecànica | Electromecànica | Treballs de soldadura

Taller mòbil, servei a domicili



E. RENOVABLE6_ESCURA-XEMENEIES PINTORS

MARC REINA
PINTURES,

DECORACIÓ I
ARTS APLICADES

650 38 10 10
mreinaorra@gmail.com

FUSTES · MOBLES

                        PERE MOLINA I VALL-LLOVERA
            ARQUITECTE  ESPECIALISTA  en  MASIES  i  CASES  de  POBLE

www.masiaverda.com
peremolina@coac.net
telf 647440843

Masia Verda   

5_OBRES
GRUES, EXCAVACIÓ I GRAVES

CONSTRUCTORS

ARQUITECTES

DENTISTES DIETÈTICA

7_SALUT  

TRACTAMENTS FARMÀCIA
ÒPTICA



8_RESTAURANTS·BARS·HOSTALS

9_ALIMENTACIÓ

PERAFITA

ALPENS LA TORRE LLUÇÀ OLOST

LA QUARSANTA CREU STA EULÀLIA

CELEBRACIONS

CARNISSERIES SUPERMERCATS

FORMATGES

FORNS DE PA

PLATS 
PREPARATS

DISTRIBUCIÓ

PRATS DE LLUÇANÈS SANT AGUSTÍ

SANT BARTOMEU

Dilluns i dimarts tancat

 93 852 71 23
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Piano + harmonia moderna

info
rm
àti
cam
usi
cal

totes 
les 

edats 
Fes el teu estudi 

de gravació

650 777 163
Informàtica 
musical

10_ALTRES SERVEIS

AUTO ESCOLA FUNERÀRIA TINTORERIA

PERRUQUERIA ESTÈTICA

MÚSICATAXI

Els Encants de LaRella!

Si vols vendre, llogar, compartir, 
busques alguna cosa o regales, 

escriu un correu amb l’assumpte 
“Encants” a:

larellallucanes@gmail.com

El Racó de la Feina de LaRella!

Si busques feina o n’ofereixes, 
envia un correu amb l’assumpte 

“Racó de la feina” a:

larellallucanes@gmail.com

L’Agenda de LaRella!

Si vols que l’acte que organitzes 
hi aparegui, escriu un correu amb 

l’assumpte “Agenda” a:

comunicaciolarella@gmail.com

L’Opinió

Publiquem els articles per ordre 
d’arribada. Mida màxima: 3.000 

caràcters (espais inclosos):

larellallucanes@gmail.com

COMBUSTIBLE

E. DE SERVEI

SUPERMERCAT AMB  
PRODUCTES DEL LLUÇANÈS

GASOLINERA 24H
MENÚ DIARI I CARTA

ESTACIÓ DE SERVEI

SANT MARTÍ
D’ALBARS

931 314 894  C-62, km 13

De 9 a 20:30h De 20:30 a 9h

31 dj ST. BARTOMEU AUSA

1 dv OLOST POU

2 ds PORTAL DE QUERALT - VIC PORTAL DE QUERALT

3 dg F. YLLA - CATALÀ - VIC YLLA - CATALÀ

4 dl ST. BARTOMEU URGELL

5 dt OLOST EURAS

6 dc F. ALIBERCH - VIC ALIBERCH

7 dj ST. BARTOMEU BARNOLAS

8 dv F. TERRICABRAS - VIC TERRICABRAS

9 ds F. FARGAS - VIC FARGAS

10 dg F. ARUMÍ - VIC ARUMÍ

11 dl PRATS YLLA - CATALÀ

12 dt OLOST TANYÀ

13 dc PRATS VILAPLANA

14 dj ST. BARTOMEU ATLÀNTIDA

Els caps de setmana i 
festius, tant al matí com a 
la nit, faran les guardies les 
farmàcies de Vic.
Les farmàcies del Lluçanès 
continuen amb l’horari 
habitual d’obertura dels 
dissabtes al matí. Diumenge 
al matí, la  Farmàcia Viver de 
Prats també obre.

FARMÀCIES DE GUÀRDIA

NETEJA
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EL TEMPS 

EL TEMPS QUE HA FET_ Del 15 al 28 de novembre

Panoràmica del Pirineu oriental des de Lurdes de Prats.// 
F: @SLVIA49721694

TEMPERATURA MÀXIMA Cº

PRATS_ 19 de novembre 22.3

TEMPERATURA MÍNIMA Cº

ORISTÀ_ 23 de novembre -6.0

PLUJA ACUMULADA L.

OLOST 9.8

PRATS 1.7

SANT BOI 9.0

ORISTÀ 5.0

LLUÇÀ 4.2

ALPENS 6.0

PERAFITA 4.8

ENCANTS

ES VEN

 » ES VEN CALDERA de llenya-carbó i 
radiadors. T: 609 36 72 70 (R559/02)

 » PICA DE MARBRE antiga amb dues 
cavitats. T: 622 16 54 86 (R557/01)

 » RESTES DE TALLER de serrelleria. T: 95 
853 02 15 (vespres) o 646 37 30 89. 
(R559/04)

 » 200 TEULES ANTIGUES fetes a mà i 30 
teules noves. Preu a negociar. T: 696 12 
28 59 (R556/04)

 » DIPÒSIT DE GASOIL de 2.000 litres amb 
bomba i comptador. Només s’hi ha posat 
gasoil blanc. T: 626 73 59 69 (R556/05)

 » SEAT 127 i amb tot de recanvis. T: 646 
37 30 89. (R559/03)

 » QUADRE del pintor Valles Tuset amb un 
paisatge del poble de Santa Maria de 
Merlès. T: 95 853 02 15 (vespres) o 646 
37 30 89 (R562/04)

 » CALDERA de calefacció de llenya i carbó, 
seminova, per una casa fins a 150 metres 
2. També es venen tubs de xemeneia de 
9 m de llarg, 20 cm de diàmetre i barret. 
T: 662 51 90 73 (R560/08)

 » MOTO Husqvarna 125 cc enduro, any 
2010. T: 677 35 42 17 (R560/09)

 » CASA DE POBLE aïllada de l’any 1900 de 
PB+1 (288,88 m²) i annexos (coberts, 
etc) de 335,02 m² en una parcel·la 
de 840,38 m² a Olost. Apte per fer-hi 
un allotjament rural. T: 654 53 12 65 
(R560/07)

 » MICROONES marca Cecotecc encara 
amb la caixa original per obrir. T: 699 
55 26 19 (R561/01)

 » ALTAVEUS per a equips de música de 
diferent mida i en perfecte estat. T: 95 
853 02 15 (vespres) o 646 37 30 89 
(R561/02)

 » CADIRA de boga gran i majestuosa 
ideal per posar en una entrada. T: 95 
853 02 15 (vespres) o 646 37 30 89 
(R561/03)

 » SITJA DE PINSO, de 9.000 kg de fibra 
de la marca Sagalés. Preu 1.300 €. T: 
686 46 22 02 (R559/01) 

 » PIS a Sant Feliu Sasserra o als pobles 
del voltant. Responsables i tranquils. T: 
644 35 44 56 (R560/03)

 » TERRENY per cultiu, preferentment de 
compra, d’entre 1 i 3 hectàrees. Jordi. 
T: 602 34 66 92 (R560/04)

ES BUSCA

ES LLOGA

 » APARCAMENT al carrer Reforma, nº 10. 
Edifici Pedra Dreta de Prats. T: 620 43 
20 97 (R557/03)

 » COTXE DIÈSEL D’ENTRE 100.000 O 
150.000 QUILÒMETRES. T: 635 07 21 
56 (R557/04)

ES COMPRA

OLOST PRATS SANT BOI ORISTÀ LLUÇÀ ALPENS PERAFITA

DIA Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2 Màx. Min. l/m2

15 15.2 5.1 0.2 13.8 6.0 0.0 13.3 8.9 0.2 16.2 3.4 0.0 13.3 9.4 0.0 12.1 8.6 0.4 13.3 7.4 0.0
16 17.6 8.0 0.0 17.4 8.9 0.0 16.8 10.4 0.2 17.2 9.7 0.0 16.3 9.5 0.0 17.8 9.6 0.2 17.2 9.6 0.0
17 16.4 5.8 0.0 16.0 6.9 0.0 15.1 8.2 0.0 18.3 7.0 0.0 14.8 9.2 0.0 13.7 6.8 0.0 16.2 6.9 0.0
18 17.3 3.2 0.0 17.2 3.8 0.0 15.8 5.9 0.0 17.4 2.2 0.0 15.9 6.8 0.0 16.8 5.7 0.0 16.5 4.7 0.0
19 22.2 2.2 0.2 22.3 4.1 0.0 20.9 8.4 0.0 21.0 0.4 0.0 21.3 10.7 0.0 21.8 8.8 0.0 21.7 8.1 0.0
20 19.3 2.8 0.2 18.6 4.6 0.0 17.7 5.4 0.0 17.5 0.0 0.0 17.4 10.9 0.0 18.1 8.3 0.0 18.7 8.0 0.0
21 14.4 5.7 8.8 14.6 6.4 1.4 12.8 7.3 8.6 14.2 5.8 5.0 13.7 6.3 4.2 13.9 5.9 5.4 13.5 6.3 4.8
22 14.8 -1.1 0.0 14.5 0.5 0.0 12.7 3.3 0.0 15.2 0.7 0.0 13.9 5.8 0.0 12.4 4.3 0.0 13.3 2.4 0.0
23 13.6 -3.4 0.0 13.5 -2.2 0.0 12.4 0.6 0.0 13.6 -6.0 0.0 12.8 2.4 0.0 14.1 1.5 0.0 13.6 -0.5 0.0
24 8.4 -2.1 0.0 8.8 -1.0 0.0 18.8 1.4 0.0 9.4 -4.8 0.0 17.1 1.8 0.0 17.7 1.7 0.0 13.8 0.4 0.0
25 11.8 -1.3 0.2 10.4 0.2 0.0 9.8 1.4 0.0 12.2 -4.0 0.0 10.4 2.7 0.0 11.9 2.0 0.0 10.0 0.4 0.0
26 13.5 1.7 0.0 12.6 2.4 0.0 11.3 4.3 0.0 13.2 2.2 0.0 11.9 5.0 0.0 11.6 3.7 0.0 11.7 3.6 0.0
27 13.3 0.7 0.0 13.2 1.4 0.0 11.9 3.0 0.0 13.8 -0.2 0.0 12.5 3.9 0.0 12.9 2.7 0.0 12.7 1.9 0.0
28 13.9 -0.9 0.2 13.6 -0.3 0.0 11.4 1.6 0.0 12.7 -2.8 0.0 12.7 3.3 0.0 12.7 1.3 0.0 13.3 1.4 0.0




